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ҚХА ТӨРАҒАСЫНЫҢ 
ОРЫНБАСАРЛАРЫН 
ҚАБЫЛДАДЫ

МАҢЫЗДЫ СТРАТЕГИЯЛЫҚ 
СЕРІКТЕСТІК

БУЛЛИНГПЕН КҮРЕСТІҢ 
KIVA ТЕТІГІ: БҰЛ НЕ?

Мемлекет басшысы асым-Жомарт То�аев аза�стан хал-
�ы Ассам блея сы Т�ра�асыны� орын ба сар ларын �абыл дады. 
Пре зидент жа�адан та �айындал�ан Юрий Шин мен Луг мар 
Бу ларовты �(тты�тап, оларды� бір лікті ны�айту, �о�амды� 
ке    лісімді са�тау ісіндегі жауапты �ызметіне сәттілік тіледі.

ЭКОНОМИКАНЫ 
ӘРТАРАПТАНДЫРУ – 
ДАМУ КІЛТІ

МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛ 
ҚАШАН МЕКТЕП ТІЛІНЕ 
АЙНАЛАДЫ?

ҚХА Т�рағасының орынбасары – Хатшылық меңгерушісі Марат 
�зілханов Қасым-Жомарт Тоқаевқа бұған дейін берілген тапсырма-
лардың орындалуы және Ассамблеяның XXXIIІ сессиясына дайындық 
барысы ж�нінде есеп берді.

Президент еліміздің бірқатар �ңірінде су тасқыны салдарынан қалыптас-
қан күрделі жағдайды ескере отырып, ҚХА сессиясын онлайн-форматта 
�ткізу туралы шешім қабылдағанын жеткізді. Шараға Ассамблеяның 
аймақтардағы мүшелері онлайн режимде қатысады.

Мемлекет басшысы табиғи апаттан зардап шеккен азаматтарға к�мек 
к�р сетуге Қазақстан халқы Ассам блея сы зор үлес қосқанын айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ассамблея жұмысын одан әрі жетілдіру 
ж�нінде бірқатар нақты тапсырма берді.

Елімізде экономиканы әртараптандыруды� ресурсты� м1м кін-
дік тері зор. Мәселе оны� (йымдастырылуында болып т(р. Б(л 
жер де бірінші кезекте адами капиталды� сапасы �олбайлау болса, 
екін ші кезектегі кедергі – бюрократия. 3рине, одан да бас�а фак-
торлы� мән ге ие проблемалар жо� емес. Десе де, егер осы атал-
�ан екі ке дергіні шешер болса�, экономиканы� «ая�ында�ы т( сау» 
да шешілер еді.

Жа�ында әлеуметтік желілерде «Астанада�ы 66 жекеменшік 
мектепті� 5-еуі �ана �аза� тілінде білім береді. Оны� 15-і орыс тілін-
де о�ытса, �ал�аны аралас тілде о�ытатын білім оша�тары» екен 
деген а�парат тарады. Елімізде со��ы жылдары жекеменшік аралас 
мек тептер саны �ана емес, жалпы білім беретін мемлекеттік мек-
теп тер арасында да аралас мектептер саны арт�ан. 

Буллингпен к1рес жа�а де�гейге шы�ады. Президент таяуда, 15 сәуірде әйелдерді� �(�ы�тары мен 
балаларды� �ауіпсіздігін �амтамасыз ету мәселелері бойынша за�намалы� т1зетулер топтамасына �ол 
�ойды. За�дар ал�аш�ы ресми жариялан�ан к1нінен 60 к1н �ткен со� �олданыс�а енгізіледі. Б(л ретте 
жа�а 2024-2025 о�у жылында елімізде Финляндияны� буллингке �арсы KiVa ба�дарламасы енгізілмек. 
Мемлекетті� осы �о�амды� кеселмен де салма�ты к1ресуге ден �ой�аны бай�алады.

ҚҰРДАСЫҢДЫ ҚҰРМЕТТЕП, 
ҚОШЕМЕТКЕ Б�ЛЕН

Қазақстанда енгізілгелі жатқан бул-
лингке қарсы финдік Kiva бағдар ла масы 
бұл мәселені кешенді шешуге бағдар лан-
ған. Отандық мамандар оны жергілікті 
жағ дайларға бейімдеу үшін пысықтап 
жа тыр. Атап айтқанда, педагогтермен де 
жұ мыс жүргізу керек. Мектеп психологі 
Алмагүл �зімқұлқызының байламынша, 
педагог бір жағынан психолог болғаны 
ж�н. 

– «Мына баланың бір кемістігі бар, 
ай наласының бәрін жапырып барады» 
деп оқушыны не бізге, не «завучке» сүй-
рейді. Байыбына тереңдесек, ол баланың 
ата-анасынан, не туысқанынан зорлық 
к�ретіні әшкереленеді. Содан «таз 
ашуын тырнадан аладының» кері келеді, 
бала бейшара, адамның қоры емесін 
�зіне дәлелдеу үшін қоқиланып, сынып-
тас тарына күш к�рсетеді. Немесе ата-
ана сының бірінен айырылған бала сот-
қар ға айналады. Буллингпен күрес ша-

ралары проблеманың барлық қырын 
ес керіп, педагог – оқушы, оқушы –оқу-
шы, оқушы – ата-ана, оқушы – қоғам 

қа рым-қатынасын қамтығаны ж�н, – де-
ді психолог маман. 

(Жалғасы 4-бетте)

Мемлекет басшысы асым-Жомарт То�аев 
?лыбританияны� Сырт�ы істер министрі Дэвид 
Кэмеронды �абылдады. Президент ?лыбритания-
ны� сырт�ы саясат ведомствосыны� басшысына 
ілтипат білдіре отырып, оны� аза�стан�а сапары 
екіжа�ты �атынастарды дамыту�а ты� серпін  
беру т(р�ысынан мәні зор екенін айтты.

– Біздің маңызды стратегиялық серіктесіміз – Ұлы-
б ри таниямен ара дағы �зара тиімді ынтымақтас тықтың 
қарқынды дамып келе жатқанына к�ңіліміз толады. Бүгін 
Стратегиялық се ріктестік және ынтымақтастық ту ралы 
ке лісімге қол қойылғанын ай рық ша атап �ткім келеді. Бұл 
жан-жақ ты құжат біздің сан қырлы бай ла ныс тары мыз ды 
кеңейту үшін берік негіз қалайтынына сенімдімін, – деді 
Президент.

Мемлекет басшысы сауда-эконо ми калық және 
инвес  тициялық ық палдастықты, соның ішінде энер ге-
тика, «жа сыл» экономика, қаржы, ин новация сала ларын-

дағы ын ты мақ тас тықты нығайтуға мол әлеует бар еке ніне 
на зар аударды.

9з кезегінде Дэвид Кэмерон қонақ жайлық танытқаны 
үшін Қасым-Жомарт Тоқаевқа алғыс айтты. Сондай-ақ 
Ұлыбритания Премьер-министрі ретінде Қазақстанға 
жасаған алғашқы сапарын ықыласпен еске алды.

– Мен мұнда 11 жыл бұрын екі ел арасындағы страте-
гия лық диалогты бастау үшін келген едім. Бүгін Қазақ стан-
 ның Сыртқы істер министрімен Стратегиялық серік тестік 
және ынтымақтастық туралы келісімге қол қойдық. Энер-
гетика, білім, бизнес және мәдениет салаларындағы ын ты-
мақтастықты нығайтуға және халықтар арасындағы байла-
ныс тарды �ркендетуге ниеттіміз, – деді Ұлыбритания 
Сырт қы істер министрі. �ңгімелесу барысында мәдени-гу-
ма нитарлық байланыстарды тереңдету, әсіресе, білім беру 
саласы мен жастарды қолдау ісіне ерекше назар аударылды.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев  пен Дэвид 
Кэмерон �ңірлік және халықаралық күн тәртібіндегі �зек-
ті мәселелер ж�нінде пікір алмасты.

БІШКЕК КІЛЕМІНЕН 
5 ЖОЛДАМА БҰЙЫРДЫ
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Сенат Т�рағасы Мәулен �шімбаев 
жаңадан жарық к�рген еңбектер ұлттық 
бірегейлікті сақтау жолында тарихи маңыз-
ға ие екенін айтты. Сондай-ақ ол аталған 
кі таптар туған халқының кемел ке ле шегі 
үшін қызмет еткен к�рнекті тұлғалардың 
�мірі мен мұрасын дәріптеуге зор үлес қоса-
тынына назар аударды. Нақты тарихи де-
ректер мен архив материалдары қамтылған 
туындылар оқырман қауымға ұлт үшін 
ба  сын бәйгеге тіккен саяси қай раткерлердің 
�міріне қатысты тың мәліметтер ұсы нады.

Сонымен қатар Палата Спикері елдің 
�ткені, бүгіні және болашағы оның тарихи 
мұрасымен тығыз байланысты екенін тілге 
тиек етті. Сон дықтан ұлт шежіресін жүйелі 
зерттеп, зерделеудің маңызы зор. Мемлекет 
басшысының тарихи сананы жаңғырту 
және тарихты дәріптеу бағы тын дағы 
тапсырмасына сәйкес Сенат бұл салаға баса 
мән беріп келеді.

«П р е з и д е н т і м і з  Қ а с ы м -Ж о м а р т 
Кемелұлы То қаевтың тапсырмасы бойынша 
еліміздің ака  демия лық үлгі дегі жаңа 

тарихын жазу үшін жүйелі жұмыс жүргізіліп 
келеді. Соған сәйкес, отандық ғалымдар 
мен тарихшылар ежелгі заманнан бүгінге 
дейінгі аралықты қамтитын жеті томдық 
ау қымды еңбек әзірлеп жатыр. К�птом дық-
тың басты мақсаты – Тәуелсіздік ше жіре сін 
терең түсініп, тарихымызды объективті 
түрде қабыл дауды қалыптастыру. Мұның 
бәрі бүгін жарық к�ріп отырған «Мұстафа», 
«Абыздар аманаты», «Тамыр», «Нүкте фило-
софиясы» және «Ташқа жазыл ған тарых» 
кітаптарының негізгі идеясымен үндес еке-
нін атап �ткен ж�н. Ұлт тарихы мен ұлы 
тұлға ларымыздың �мірі терең зер де ленген 
бұл ең бектер алдағы уақытта мем ле кетті лі-
гімізді ны ғайтуға және ұлттық коды мызды 
сақтауға қызмет етеді деп сенеміз», – деді 
Мәулен �шімбаев.

Сондай-ақ іс-шара барысында к�рнекті 
мемлекет және қоғам қайраткерлері, зиялы 
қауым �кілдері, ғалымдар, жазушылар 
және ж у рна листер с�з с�й леп, жаңа 
еңбектер дің мәні мен маңызы ту ралы ой 
�рбітті. 

ЖАҢА ТАРИХИ КІТАПТАР ТАНЫСТЫРЫЛДЫ

 Елордада�ы �лтты� академиялы� кітапханада жазушы, �алым, профессор Дархан 'ыдырәліні+ 
«М.стафа», «Абыздар аманаты», «Тамыр», «Н7кте философиясы» және �ыр�ыз тілінде басыл�ан 
«Таш�а жазыл�ан тарых» атты кітаптары к8пшілікке таныстырылды. Іс-шара�а �алымдар, �алам-
герлер, зиялы �ауым 8кілдері және Парламент депутаттары �атысты.

Премьер-Министр Ол-
жас Бектенов Мемлекет 
бас шысы 'асым-Жомарт 
То�аевты+ тапсырмаларын 
орындау аясында Атырау 
облысында су басу �аупін 
азайту 7шін �абылданып 
жат �ан шараларды+ ба ры-
сын тексерді. 

Премьер-Министр облыс 
орта лығындағы тұрғын үй 
алап  тары бекіністерін тексеру 
ке  зінде Атырауда су тасқы ны-
ның болжамды екінші тол қы-
нына дайындық жұмысымен 
танысты. Еліміздің батыс �ңі-
рін де Ре сейдің Ириклин су 
қой масынан судың келуіне 
бай   ланысты, сон дай-ақ Жайық 
�зеніне құйылар саға да ғы ірі 
тасқын мен су дең гейі нің к�те-
рілуі салдары нан жағ дай күр-
делі болып отыр. Бұл ай мақтағы 
ірі су тасқыны нан кейін ағын 
су �зен арнасымен Аты рау об-
л ы  с ы н а  қ а р а й  ж ы л  ж ы п , 
Каспий теңізіне құяды. Соң ғы 
тәулікте БҚО бағыты нан келе-
тін судың әсерінен Аты рауда су 
деңгейінің 6 см-ге к�те рілгені 
тіркелді (су тасқы ны бас тал-
ғаннан бері жалпы к�те рілуі 
227 см болды). Тұр ғын үй алап-
тарын нығайту, сон дай-ақ 
Жайықтың �ткізу қа білетін 
арт  тыру үшін �зен түбін терең-
дету жұмысы, тиісті күштердің 
к� лемді судың ке луіне дайын-
дық деңгейі те к серілді.

Бүгінде су тасқынының ал-
дын алу шаралары 92% орын-
далды. Жұмысты тиімді жүр-
гізу үшін қала 111 секторға 

б� лінген. Ұзындығы 482 ша-
қы рым қор ғаныс б�геттері 
са лынды, аяқ талған учаскелер 
тех никалық тұрғыда тек сері-
ліп жатыр. Бұл жұмыстарға 
ТЖМ, ІІМ, Қорға ныс ми-
нистр лігі, Ұлттық ұлан ның 
6 мың ға жуық әскери қыз мет-
шісі, әкімдік қызметкерлері, 
2 мыңға жуық техника жұмыл-
дырылды. Еріктілер тарапы-
нан белсенді к�мек к�рсетілу-
де. Eт кен сенбіде жағалауды 
ны ғайту сенбілігі аясында 
қа   ла  ны қорғау ж ұ мысына 
9 мың ға жуық ерікті қатысты. 
Жайық �зенінен Каспий теңі-
зіне су �ткізу қа білетін арттыру 
үшін �зен түбін тереңдету жұ-
мы сы жүргізілуде. Су жолда-
рын тазарту, тереңдету және 
кеңейту мақсатында ар найы 
техникалық флоттық ке ме лер, 
гидравликалық экс кава тор лар 
қолданылып жатыр.

Сонымен қатар суару-су-
ландыру жүйелерінде су тас-
қы  нына қарсы жұмыстар жүр-
гізілу де. Атырау облысында 15 
канал дың 14-і Жайық �зені 
бойында орна ласқан. Т�рт 
жүйеде (Соко лок, Нарын, Чер-
ная речка, Бақс ай) тасқын су-
дың �здігімен ағ уына мүм-
кіндік бар. Осыған байланысты 
суды бұру үшін жер бедерін 
пай далану мақсатында арна-
лар тазартылып, каналдың 
ж иегі бұзы ла ды. Мыса лы, 
NCOC компаниясы қолданыс-
тағы құрылыстарды б�лшектей 
отырып, ұзындығы 24 шақы-
рым болатын «Соколок» қо-
сым ша айналма арнасын салу 

үшін жерді қазу жұмыстарын 
жүргізу де. Жалпы алғанда, 
атал  ған су бұру арналары тас-
қын суды 139,9 м3/сек ағызу 
мүм  кіндігіне ие. Барлық не-
гізгі су қабыл да ғыш тарда сор-
ғы стансаларының қыз  мет кер-
лері тәулік бойы ке зек  шілік 
атқаруда. 

Айта кетейік, қауіпті ай-
маққа Жарсуат және Құрылыс 
елді мекендері кіреді, бұл ау-
мақта 10,5 шақырым б�гет 
ор  на ласқан. Қазір бұл аумақта 
ар  на йы техникалар арқылы 
б�  гет  тер тұрғызылған. Сон-
дай-ақ су басу қаупі бар Ин-
дер бор, Ел тай, Есбол, К�к-
тоғай, Б�дене, Eрлік және 
Ын тымақ ауыл дарында б�гет-
тер к�теріліп жа тыр. Ин дер, 
Махамбет, Исатай және Құр-
манғазы аудандарында жа ға -
лауды нығайту жұмыстары 
жүр  гізілуде.  Сонымен қатар су 
тас қынынан зардап шеккен 
Жы  лыой ауданында ТЖ зар-
дап  тарын жою ж ұмыстары 
жүріп жатыр. Электр және газ-
бен жаб дықтауды қалпына 
келтіру жал ғасады. 201 үйде газ 
беру қал пына келтірілді, 41 
үйде дезин фекциялық жұмыс-
тар аяқталды. Зардап шеккен 
тұрғындарға бас па наны уа-
қыт  ша жалға алу үшін және 
бас қа мақсаттарға 100 АЕК 
м�л шерінде қаржылық к�мек 
к�р сетіледі, 3 271 отбасы т� лем 
ал ған. Залалды бағалау және 
�теу ж�ніндегі комиссия жұ-
мы сын жалғастырып жатыр. 

Асыл ТҰМАР

 Премьер-Министрді+ орынбасары 
Тамара Д7йсенова  су тас�ынынан зардап 
шеккен азаматтарды әлеуметтік �олдау 
бойынша мемлекет �абылдап жат�ан 
шаралар туралы айтты.

  
«Мемлекеттің халық алдындағы әлеуметтік 

міндеттері толық әрі уақытылы орындалуда. Зар-
дап шеккен аймақтардың тұрғындарына әлеу-
меттік т�лемдер бекітілген мерзімнен бұрын бе-
рілуде. Мұндай режим биылғы 1 қыркүйекке дейін 
сақталатын болады. Одан б�лек, мүгедектігі бар 
азаматтарды қайта куәландыру мен бірінші тоқ-
санда атаулы әлеуметтік к�мекті алып жүр гендер 
үшін қайта тағайындау мерзімдері 1 шіл деге дейін 
автоматты түрде ұзартылды», – деп атап �тті 
Тамара Дүйсенова.

Вице-премьер тасқыннан зардап шеккен 
азаматтардың тұрғын үй мәселесін шешу туралы 
да айтты. Су тасқыны салдарынан үйлері немесе 
саяжайлары (жалғыз тұрғын үйі) қалпына келтіру 
мүмкін болмай қалған азаматтар үшін мәселені 
шешудің екі жолы ұсынылып отыр.  Біріншісі – 
жаңа үй салып беру. Екінші жол – Eнеркәсіп және 
құрылыс министрлігі бекіткен шекті сома аясында 
азаматтардың таңдауына сай екінші нарықтан 
дайын баспана сатып алу.

«Тасқын судан зардап шеккендердің барлығына 
100 айлық есептік к�рсеткіш к�лемінде біржолғы 
т�лем қарастырылған. Бүгінде ол 11 мыңнан аса 
отбасыға т�ленген. Үкімет азаматтарға бүлінген 
үй заттарын алу үшін қосымша 150 АЕК-ке дейінгі 
м�л шерде к�мек к�рсету туралы шешім қабыл-
дады», – деп атап �тті Тамара Дүйсенова.

Айта кетейік, бұл қосымша к�мек бүлінген үй 
заттарын (тоңазытқыш, асүй плитасы, үстел, 
орын  дық, кереует, кір жуғыш машина, теледидар 
не месе радио, сумен жабдықтау және жылыту құ-
рал  дары) сатып алуды қаржыландыру немесе 
шұғыл қажеттілігі бар тауарларды ұсыну түрінде 
к�рсетіледі. 

Одан б�лек, �телмеген несиесі бар азаматтарға 
банктер мен микроқаржы ұйымдары 1 сәуірден 
бастап 30 маусымға дейінгі аралықта берешекті 
�теу мерзімін ұзартуды қарастыруда. Аталған ке-
зеңде зардап шеккендерге айыппұлдар мен �сім-
пұлдар есептелмейді. Мұндай шара жеке кәсіп-
керлер, шағын және орта бизнес �кілдеріне де 
ұсы нылады. Аймақ әкімдіктері 5 мыңнан аса 
азамат тың және 110-нан аса бизнес субъектілерінің 
тізімін жасаған.

Сонымен қатар эвакуациялық орталықтарда 
болған 4 мыңнан аса бала сауықтыру лагерлеріне, 
колледждер мен жоғары оқу орындарының жатақ-
ханаларына, Назарбаев зияткерлік мектептері, 
Білім инновация лицейлерінің интернаттарына 
орналастырылды. Онда тұруға, тамақтануға және 
оқуға қажетті жағдай жасалған. Олар мұнда үйлері 

қалпына келтіріліп, мектептерінде оқу процесі 
қайта жалғасқанға дейін болады.

«Бүгінде 500-ден аса бала әлі де эвакуациялық 
орталықтарда қалып отыр. Олар да білім беру 
үрдісімен қамтылған. Олардың ата-аналары тас-
қын судың кетіп, үйлеріне оралғанын немесе 
бас паналарын қалпына келтіру үшін бағалау жүр-
гізілуін күтіп жүргенін түсінемін. Бұл санаттағы 
балалардың ата-аналарына бізде балаларды орна-
ластыруға қарастырылған тағы 4 мыңнан аса орын 
бар екенін айтқым келеді. Егер келісімін берсе, 
олар ды сол жерлерге орналастыруға дайынбыз. 
Оқу маусымы аяқталған соң ата-аналардың келі-
сімі мен балаларға �зі тұрып жатқан аймақта, не 
бас қа �ңірлерде орналасқан жазғы демалыс лагер-
леріне баруына мүмкіндік беріледі. Бұл мәселемен 
Оқу-ағарту, жоғары білім, туризм және спорт 
министрлері тікелей айналысуда», – деп атап �тті 
Тамара Дүйсенова.

Вице-премьер сондай-ақ зардап шеккен 6 ай-
мақтағы түлектер үшін ұлттық бірыңғай тест б�лек 
кестемен �ткізілетінін жеткізді. Талапкерлер т�-
мен балл алған жағдайда биылғы жағдайға байла-
нысты қаңтар мен наурыз айларындағы ҰБТ-дағы 
үздік нәтиже ескерілетін болады. Одан б�лек, қазір 
қосымша нысаналы гранттар б�лу жағы қарас ты-
рылып жатыр. 

Вице-премьер барлық медициналық мекеме 
күшейтілген режимде жұмыс істеп жатқанын да 
атап �тті. Қазірде қажетті дәрі-дәрмек қоры әзір-
ленген. Эпидемиологиялық бригадалар құрылып, 
жапа шеккен аймақтардағы ауызсу сапасы мен 
ерек ше қорғалатын аумақтар тұрақты бақылауға 
алын ған. Бүгінде эпидемиологиялық жағдай 
тұрақ ты деп бағалануда.

Ұлағат БЕКБОЛАТ

Су тас�ынынан зардап шеккен облыс-
тарда�ы медициналы� .йымдар штатты� 
режимде ж.мыс істеп т.р. Б.л туралы Ор-
талы� коммуникациялар �ызметінде 8ткен 
брифингте Денсаулы� са�тау министрлігіні+ 
ресми 8кілі �йгерім Оразалиева мәлімдеді.

  
«Табиғи апаттың барлық кезеңінде су басқан 

елді мекендерден 422 жүкті әйел эвакуацияланды, 
405 әйел аман-есен босанды, барлық сәби мен 
аналар патронаждық қызметтердің қамқорлы-
ғында», – деді ол.

Бүгінде эвакуациялық пункттерде медици-
налық және медициналық-психологиялық к�мек 
к�рсетуге 742 медицина қызметкері тартылған. 
Оның ішінде 143 дәрігер, сондай-ақ 69 психолог 
бар.

«Су тасқыны басталғаннан бері су басқан 
аймақтардан созылмалы аурулары бар 1360-қа 
жуық адам эвакуацияланды. Олардың әрқайсысы 
медицина қызметкерлерінің бақылауында, дәрі-
дәрмектермен қажетті к�лемде қамтамасыз етілу-
де. Тасқыннан зардап шеккен 2 мыңнан астам 

адамға психологиялық к�мек к�рсетілді», – деп 
атап �тті �.Оразалиева.

Ведомствоның дерегінше, су тасқыны бас-
талғалы эвакуациялық пункттерде барлығы 106 
медициналық пункт ашылған. Қазіргі сәтте 
Ақт�бе, Батыс Қазақстан, Қостанай, Солтүстік 
Қазақстан, Маңғыстау, Атырау облыстарының 
эвакуацияланған тұрғындары үшін 59 медици-
налық пост жұмыс істеп тұр.

ЖАЙЫҚ ЖАҒАЛАУЫ 
НЫҒАЙТЫЛЫП ЖАТЫР

ӨТЕМАҚЫ 
УАҚЫТЫНДА БЕРІЛЕДІ

СУ БАСҚАН ЕЛДІ МЕКЕНДЕРДЕ 
405 СӘБИ ДҮНИЕГЕ КЕЛДІ
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МЕМЛЕКЕТТІК БАҒДАРЛАМАҒА 
АЙНАЛУҒА ТИІС»

Сәуірді� басында Жам-
был облысыны� Меркі 
ауданында «AMANAT» 

партиясы «Халы$» $ай-
ырымдылы$ $орыны� 
$олдауымен ал&аш$ы 

«Агросауат» о$у-әдісте-
мелік орталы&ын ашты. 

Жа�а орталы$та елімізді� 
кез келген т/р&ыны ауыл 

шаруашылы&ыны� т1р-
лі ба&ыттары бойынша 
теориялы$ білім алып, 

практикалы$ да&дыларды 
1йренеді. Жоба ж/мы-

сы мен келешегі туралы 
«AMANAT» партиясыны� 

хатшысы Эльдар Ж/ма&а-
зиевпен с/хбаттасып, к=-
кейдегі бір$атар сауал&а 

жауап алды$.

Эльдар ЖҰМАҒАЗИЕВ, 
«AMANAT» партиясының хатшысы:

− Эльдар Тынышбайұлы, сұхбаты мыз ды 
ел дегі т�тенше жағдайдан бастағым ке ліп отыр. 
Су тасқынының басты себептері не де? Пре-
мьер-Министрдің кандида тура сын ұсын ған 
пар тия ретінде Үкіметтің жұ мы сын қалай баға-
лайсыздар? 

− Қазіргі Премьердің келгеніне к�п бол-
ған жоқ. Осы салаға жауап беретін Пре мьер-
дің бірінші орынбасары Роман Ск лярға 
к�п  теген сын айтылуда. Оның объек тивті, 
су  бъек тивті себептері бар деп ой лаймын, 
Р.Склярдың жұмыс ауқымын қа райтын бол-
сақ, �те ауқымды. 'рине, жаңа дан құрылған 
Су министрлігі б�ген дер салып, су тасқынан 
қор ғауға міндетті. Де генмен қазіргі жағдай 
жер  гілікті ат қару шы органдардың құзіре тін-
дегі мәсе ле, солардың жауапкершілігі. *зім 
де Үкі    меттің жиналысына қатысқанымда 
�ңір әкімдерінің су тасқынына дайындық 
ту  ра лы есебін тыңдадым. «Бәрі тап-тұй нақ-
тай, жеке бақылауымызда» деген есеп тер 
ай  тылған еді. 

Ал қазір негізінен ауыл-аудандардың су 
астында қалғанын байқап отырмыз. Екін  ші 
жа ғынан, ауыл әкімдерінде су тас қы нынан 
қорғанатын жүйелі жоспар бол ған жоқ, оған 
бюджет те жоқ. Тіпті, қайық пен етік те бол-
маған. Сондықтан ауыл әкі   міне �з ауылын 
қор ғау үшін бюд жет пен құ зірет беру керек. 
Бұл тек су тас     қынына ға на емес, к�птеген 
мә  селеге қа тысты. Ауы лының мәселесін 
әкім дердің �зі нен артық ешкім білмейді. 
Аста надан бір еу келіп, бүкіл мәселесін шешіп 
береді деп қол қусырып отырмауы керек.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев еліміздегі су басқан бірнеше ай мақ ты 
аралады. Тұрғындармен кездесті. Т� тенше 
жағ дайға байланысты шұғыл кеңестер �ткі-
зіп, ел халқына үндеу жа са ды. Президент 
мұн дай ахуал ұзақ жылдан бе  рі болмағанын, 
бұл к�лемі жағынан соң ғы 80-жылдағы ең ірі 
табиғи апат еке нін айтты. Расында да, 
бірнеше �ңірді қамтитындай алапат су 
тасқыны болғаны есте жоқ. Содан да болар, 
бұрынғы қалып тас қан ирригация, тасқыннан 
қорғану жүйесін жоғалтып алған секілдіміз. 
Су дың тілін білетін, қашан, қайдан және 
қан дай к�лемде келетінін болжайтын ма ман-
дар да азайып кетті. К�птеген қалаларда су-
дың келіп-кететін орындарына жаңа үй лер 
са лып тастағаны айтылуда. *зім �скен Аты-
рау облысында Жайықтың қызыл суы нан 
қор ғанатын үйінділер болатын, оның бәрін 
те гістеп тастады. Жалпы, су тас қынынан 
қор ғануға байланысты тү бе гейлі бетбұрыс 
ке рек деп есептеймін. 

Соңғы деректер бойынша, су тасқыны 
бас  талғалы бері 5 800-ден астам үйді, 18 мың-
нан астам саяжайды, 1 мың аула мен 91 ғи ма-
ратты су басты, ел бойынша 119 мың нан ас там 
адам эвакуацияланды. Оның 44 мыңы – бала. 
Дегенмен 31 112 адам �з үйлеріне қайтып 
оралды. 'лі 8 566 адам, оның ішінде 3 718 
бала эвакуациялау пункт терін паналап отыр.

Су тасқынының зардаба аз болмай тұр. 
Бұ ра наның жан бағып отырған малы мен 
к� ліктері суға ағып кетті. Оның біразы кре-
дитке алынған дүние еді. Үкімет зар дап 
шеккендерге келтірілген барлық залал �те-
летінін, материалдық шығынды мем ле кет 
жабатынын мәлімдеді. Бұл – дұрыс ше шім. 
Қалай болғанда да, су тасқыны – жеке адам-
ның емес, жергілікті атқарушы ор ганның 
жұ мысының нәтижесі. Халық бұдан зардап 
шекпеуі керек. «AMANAT» партиясы да �з 
жауап кершілігін түсінеді, к�п теген ауыл-
аудан әкімдері мен депу тат тар – біздің партия 
мүшелері. Сондық тан партия жұмысында су 
тасқыны мәсе ле сіне к�п к�ңіл б�лу керек, 
депутаттар �зек ті мәселелерді к�теруі керек. 
Бұл жер де әкімдерді с�гіп-қаралауды емес, 
ке рі сінше бас қосып, кемшіліктерді мойын-
дап, соны түзету жолын іздеуді ұсы    намыз. 

–  Негізгі сұрағымызға оралсақ, партия бас-
   тамасымен Қазақстандағы алғашқы «Аг ро-
сауат» оқу-әдістемелік орталығы ашы лып 
отыр. Мұны «Қарызсыз қоғам» жо ба сы ның 
жал ғасы деуге бола ма?

– Иә, «AMANAT» партиясының т� ра ғасы 
Ерлан Қошанов «Қарызсыз қоғам» жо-
басының екінші кезеңін бастау туралы тап-
сырма берді. *здеріңіз білесіздер, елі мізде 
қа   рызын 90 күннен артық т�лей ал май жүр-
гендер саны 2 миллионға жа қын дады. Бұл 
Қа   зақстан халқының 10 пайы зын, эко но-
микалық белсенді аза мат тардың 20 пайызын 
құрайды. Үлкен мә селе! Себебі 2 млн адам 
банк ке қарыз, кар тасына түскен ақшаны банк 
алып қой ғандықтан жалақысын қолма-қол 
беруді сұрайды. Оған жұмыс берушілер басын 
ауыртқысы келмейді. Осылайша, несие құр-

сауындағы адамдар �з мәселесімен бет пе-бет 
қал ды. 

Біз «Қарызсыз қоғам» жобасы арқылы 
бі рін  ші кезекте халықтың қаржылық сауа тын 
ашатын оқу курстарын �ткіздік, де ген мен бұл 
олар дың қарызынан құтылуға нақ ты к�мегін 
бер мей отыр. Сондықтан екін ші кезеңде пи-
лот ретінде Меркі ауда нын да «Агросауат» 
орта лығын ашып, нақ ты дағдыларды үйрету 
ар қылы қарыз дан құтылуға к�мектесетін 
мүм кіндіктер ұсынбақпыз. Себебі адамның 
та бысын к� бейту оның білім деңгейіне тіке-
лей бай ланысты. 

Сонымен бірге партия жанынан бар лық 
же ке қосалқы шаруашылықтарды бі ріктіретін 
Тұтынушы кооперативі құ рылады. Тұтынушы 
кооперативінде құл пы най, таңқурай, қант қы-
зылшасы, жем-ш�п, сүт �німдері, мал ша руа  -
шылығы, құс шаруашылығы секілді әр ба-
ғытқа жеке-жеке ауыл шаруашылығы коопе-
ративтері құ рылады. Осылайша, Тұтыну 
коопе  ра ти ві тыңдаушыларға сабақ �ткізеді, 
керек-жа рағын береді, қадағалайды және 
�н дір ген тауарын сатуға да к�мектесетін бо-
ла ды. Ең бастысы, �тімділігі жоғары �німдер 
мен бағыттарды таңдадық. Себебі сат қан да 
сұраныс болу керек. 

– Меркі ауданы қандай артықшылығы мен 
ірік теліп алынды? Одан басқа қандай �ңір лер 
қаралған еді?

–Мұндай орталық ашу идеясы қайдан 
кел   генін түсіндірейін. Біздің сарапшылар 
ел  дегі әрбір ауылдық округке скрининг жүр-
гі зіп, экономикалық перспективасына тал дау 
жа сап шықты. Скринингтің мақ са ты – тауар-
лық массаны к�бейту еді. Біз қа зір әрбір 
ауыл да жеке қосалқы шаруа шы лықтардың 
қан ша тауарлық масса жа сағанын, неше тон-
на �нім жина ла ты нын к�ріп отырмыз. Бұл 
�нім дерді к� бей ту дің келешегі бар ма, тауар 
сақ тайтын орын бар ма, оны сатып алатын 
на рық бар ма – скринингтің к�рсеткені осы.

Осылайша, Меркі ауданында 9 бағытта 
тауар �ндіріп, адамдардың табысын к� бей ту 
мүмкіндігі барын анықтадық. Қазір сол 9 
бағыт бойынша орталықта оқыту бас талып 
кетті. Бір отбасының мысалында к�р сетсек, 
олар дың 1,5 млн теңге қарызы бар және 10 
со тық жері бос жатыр. Соған к�п сұранысқа 
ие құлпынай �сіру жол дары үйретіліп жатыр. 
Бұл бизнесті бастап ке туге бар жағдай жа са-
ла ды. Дәрістен кейін, құлпынай сортының 
к� шеттері 4 мың дана, пленка, тамшылап 
суару жүйе сі, гербицид, пестицид секілді 2 
млн тең ге ге жуық құралдар тауарлық несие 
ре тін де беріледі. Оған қоса, агроном маман-
дар ақыл-кеңесін береді. Ауданның табиғатын 
ес керсек, бір жылда 5-6 рет �нім жинауға 
бо лады. Бір маусымда 3-4 тоннаға жуық �нім 
�седі. Осылайша, табыстың жартысы қа рыз-
ды �теуге жіберілсе, 25 пайызы – құ рал-сай-
мандар ақысын �теуге жұм са ла ды, ал қалған 
25 пайызы �зіне қалады. Бұл жердегі басты 
прин цип – балық емес, қармақ беру! Қарызды 
жай ғана кешіре салу ұзаққа апармайды. Ха-
лық нақты кә сіп ті үйрену арқылы тұрақты 
түрде табыс та ба алуы шарт. 

– Бұған дейін сіз жұмыс істеген «Ата ме кен» 
па латасында «Бастау бизнес» жо ба сы болды, 
кейінірек «Ауыл аманаты» бағ дарламасы іске 
қосылды. «Агросауат тың» алдыңғы жобалардан 
нақты айыр ма шылығы неде? 

– Иә, кезінде «Бастау» бағдарламасын да 
�зі міз бастама етіп ұсынған едік. Онда кә сіп-
керліктің негізі үйретілетін, банктегі тиімді 
не сиені алу жолдары оқытылып, биз нес-жос-
пар жасалатын. Мысалы, тұр ғындардың бірі 
шаш тараз ашқысы келсе, ай налада қанша 
ха лық тұрады, нешеуі ер, нешеуі әйел, қандай 
бағыттағы шаштараз ашу жолы қаралатын. 
Дүкен ашу керек бол са, ауылда тұрақты табыс 
ала тын бюд жет тік қызметкерлер мен зей нет-
керлер са нын есептеу сияқты үлкен к�мек 
бері  ле тін. «Бастауды» оқып шықпайынша, 
не  сие беріл мейтін. 

Ал қазір «Ауыл аманатына» байланыс ты 
халықты оқыту жүйесі жоқ. Бұл үлкен кем-
шілік деп есептеймін және соған бай ла нысты 
оқу орталықтарын ашып жа тыр мыз. Онда 
кәсіпкерліктің негізі емес, құл     пынай �сірудің 
технологиялық жүйесі, қант қызылшасын 
�сі ру, мал бордақылау се кілді керекті дағ ды-
лар үйретіледі. Негіз гі айырмашылығы – 
осын да. «Бастау» бағ дарламасында мұндай 
дағ дылар үй ре тілген жоқ, оның кемшілігі сол 
деп ой лай мын. Қазір сол кемшіліктің орнын 
тол ты рып отырмыз. 

 Ең басты нәрсе – «Ауыл аманаты» мен 
«Қа рызсыз қоғам» жобасының келесі ке зеңі 
болуы, бір-бірін байланыстыруы. Осы жүйені 
құрып алсақ, кепілі бар адам дар ға да, қара 

тізімдегі адамдарға да к� мек теседі. Сондықтан 
екі жобаны бі рік тіреді дегенім сол, бара-бара 
«Ауыл ама на ты» жобасының ережелеріне 
тиіс ті �з ге рістер жасап, 90 күннен астам қа-
ры зы бар адамдарды да қаржыландыруға 
бай  ла нысты үлкен бағдарлама қалыптасады 
деп ойлаймыз. 

– Неліктен ауыл шаруашылығы сала сы на 
басымдық беріп отырсыздар? 

– Оны жоғарыда айтқан скрининг к�р се-
тіп отыр. Қазір «Ауыл аманаты» бағ дар ламасы 
бойынша халықтың 80 пайызға жуы  ғы жеңіл-
детілген несиені мал алуға жұм саған. Осыған 
бай ланысты Ауыл шар уа  шылығы министр-
лігі мен бекітілген жаңа ережеде 50 пайызға 
дейін гі шектеу бар. Мемлекеттік орган не-
сие нің жар ты сын �сімдік бағытына бағыт та-
ғысы келіп отыр. Бірақ халықтың басым 
б� лігінің оған байланысты тиісті дағдысы 
қа   лып тас паған. Міне, сол үшінде оқу орта-
лық  тарын ашу маңызды. 

Тұрғындардың мал шаруашылығын ата-
бабадан қалған дәстүрлі кәсіп ретінде таң-
дайтыны анық. Бірақ оның шығыны мен 
та бысын есептеп жатқан адам аз. С е бе бі 
тех нологиялық карта бойынша, мал дың 
салмағы күніне 800 грамм–1,5 келіге дейін 
�сіп отыруы керек. Сонда ғана мал бағу та-
бысты болады. К�зімізбен к�рдік, кей бір 
ауыл дарда малды қамыстың ұнта ғымен асы-
рап отыр. Бұл жүйе ауыл ада мы ның табысын 
к�теруге мүмкіндік бер     мейді. Сондықтан 
халықты оқытып, дұрыс бағыттауымыз керек.

Қазір ауыл адамдары �з �німін �здері са-
тып жүр – жол бойында тұрады, базарға ба-
рады. Енді дүкен с�релеріне жете алмай отыр, 
ол үшін сертификаттау керек. Тауар �н діруді 
к� бейткен соң, болашақта кезде се тін ең бас-
ты проблема – сертификаттау мә селесі бол-
мақ. Соған байланысты ауыл �нім деріне 
жеңіл детілген сертификаттау жүйе сін жасау-
ды ұсындық. «Ауылда жа сал ған» деген бренд 
жасасақ, қалалықтар қуана-қуана сатып 
алады деп ойлаймын. Себебі ол тауарлар қазір 
де таныс арқылы �з араларында сатылып жүр. 

Сертификаттау орталықтары ауыл дар ға 
�здері барып, жағдайды к�руі керек. Же ке 
қо салқы шаруашылықтар �зінің ау     ласында 
�нім �ндіреді. Бір тауарды он шақ ты жеке 
шаруашылық жасауы мүмкін. Осы ның бәрін 
бір қоймаға біріктіріп, дү кен с�релеріне жет-
кізіп отырсақ, адам дар дың нақты табысы 
к� бейеді. 'рине, не гізгі іргетасы – агросауат. 

– Орталықтың жұмыс істеу механизмі ту-
ралы айтып беріңізші. Мұнда кез келген адам 
қатыса алады, тіпті құлпынай еккісі кел ген-
дерге тегін к�шетіне дейін беріледі екен. Бұл 
Пре зидент жақында ғана сынға алған «ма-
сылдыққа» ұласып кетпей ме? 

− Масылдыққа �зіміз де қарсымыз, оны-
мен алысқа бармаймыз. Барлық құ рал-жаб-
дықтар мен к�шеттер тегін бе ріл мейді. Кейін 
түс кен табысының 25 пайы зы мен �теп оты-
ра ды. Сондықтан адам дар ға дұрыс дағды бер-
сек, техникалық кар таларды сақтауды үй рет-
сек, әрі қарай �з дері-ақ жалғастырып әкетеді. 
Қазірден бас тап осы бағдарламаға қатысқысы 
ке ле тін адам саны к�п. 'сіресе, к�пшілігінің 
мой нында несие бар. 'зірге Меркі ауда ны на 
к�ршілес ауыл-аймақтан хабарла сып к�руге 
болады. 

Негізгі оқыту 5-7 күн аралығында �те ді, 
сол жердегі мамандар, кәсіпкерлер дә ріс оқи-
ды. Бұл жұмысқа кәсіпкерлер де мүдделі, 
се бебі оларда сату ісі жолға қойылған, ал 
ши кізат жетіспейді. Кейін тұ тынушы коопе-
ра тивпен келісімшарт жа салып, керекті құ-
рал дарын алады. Осы тұ тынушы коопера ти-
вінің мамандары бар лық процесті қадағалап 
отырады, аг рономдар тауарлық несие алған 
адамдарға күн делікті барып, кеңесін береді. 
Жо ба ның техникалық картасында үш күн 
сайын суару, тыңайтқыш себу секілді нақ ты 
әре кет тіркеліп отыруы керек. 

– Оқырман арасында орталықты қар жы-
ландыру ж�нінде сұрақтар туындауы мүмкін. 
Жоба қанша уақытқа жоспарланған жә не 
«Халық» қоры толық демеушілік к�р сете ме?

– Бұл жоба бойынша үш банкпен – «Ха-
лық банк», «Хоум банк» және «Банк центр 
кре дитпен» келісім бар. Мәселен, «Ха лық 
бан кі» тұрғындарды қайтарымды грант тар-
мен к�мектеседі. Ал «Халық» қо ры оқу ор та-
лығын салуға к�мектесті. 

Сонымен бірге бұл банктермен бірігіп, 
«Қам  қоршы Аманат» қорын құрудамыз. Бұл 
қорға банктер қаражат б�леді және бұл қай-
тарымды қаражат болмақ. Бұл жер де банктер 
де �з жауапкершілігін тү сініп, барынша к�-
мек к�рсетуде. *йткені еш әрекетсіз жүре 
бер сек, қарызы 90 күн нен асқан адамдар саны 
3 миллионға же    теді. Оған жеткізбеу үшін 
осын дай ше    шімді ұсынып отырмыз. Қазір 
«Аг  ро сауат» орталығы �з тиімділігін к�рсетсе, 
мем лекеттік бағдарламаға айналады. Мем-
лекеттік бағдарлама болса, ауыл, ау дан әкім-
дері жауапты болады және тұты ну шы коопе-
ративтерін әрбір ауданда ашу ды ұсынып 
отырмыз. 

– Сұхбат соңында мерзімдерге тоқтал сақ, 
жыл соңына дейін қандай жұмыс ат қа рылуы 
керек? Келесі жылға жоспар қан дай? 

– Биыл 3,5 мың әйелді несие құр сауы нан 
шы ғару, экономикалық белсенді ха лық қа-
та рына қосу міндеттемесін алдық. Со ның 
300-і Жамбыл облысында тұрады. Осы ны 
жақсы жүзеге асырсақ, менің ойым  ша, келесі 
жылы мемлекеттік бағ дар лама қабылданып, 
қарызы 90 күннен ас қан барлық 2 млн адамға 
байланысты тиіс ті шаралар қабылданады. 
Біздің қа зіргі мақсатымыз – Үкіметке осы 
жүйенің тиім ді екенін к�рсету және үлкен 
бағ дар ла маға жол ашу. 'рине, бұл 2 млн адам-
ның ара сында да жұмыс істегісі келмейтін, 
дайын нәрсеге үйренгендер де болады. Бұл – 
адамның �з таңдауы. Ең бастысы, біз қа рыз-
дан құтыламын деп ниет біл дір ген әр бір 
адам ға қолдау к�рсетуге дайын быз. 

«Агросауатқа» кез келген ниет біл діру ші, 
кооперативке қосыламын деген тұр ғын дар 
қа тыса алады. 'сіресе, «Ауыл ама  наты» мен 
«Қа рызсыз қоғам» бағ дар ла масының қаты-
су шылары к�бірек ке ле тін шығар. Несиеге 
батқандарды реа би ли тациялау бағдарламасы 
келесі жылы қа былданатын болса, тек қана 
несие т� лемі 90 күннен асып кеткен адамдарға 
ар   налады. Оларға да «Агросауат» орта лы ғын-
да білім алуға мүмкіндік беру керек, се бебі 
оқу сыз, білімсіз табысты к�бейту мүм кін 
емес. 

– Сұхбатыңыз үшін к�п рақмет!  Сәт  тілік 
тілейміз!

Дайындаған 
Асыл ТҰМАР

«АГРОСАУАТ»
«AMANAT» партиясының Ат-

қару шы хат шысы Дәулет Кәрібек су 
тасқыны бас тал ғалы бері пар тия-
лық тар мен «Жас тар Ру хының» бел-
  сенділері зардап шеккен адам дарға 
к� мек к�рсету жұмысына бір ден 
қо сылғанын атап �тті.

«Мемлекет басшысы әр аза мат-
тың шы  найы отаншылдығы нақты 
іс жүзінде бай қалып жатқанын айт-
қан еді. Пре зи дент тің үндеуімен, 
елі    міздің әр �ңірінен во лонтерлер су 
бас қан қалалар мен ауыл дарға аттан-
ды. *йткені – �згенің қайғысы де ген 
ұғым жоқ. Олар гуманитарлық к� мек 
жет кізіп, жағалауларды нығайтып, 
б�  гет тұрғызып, құтқарушылар үшін 
ас-ау қат ұйымдастыруда. Бүгінде во-
лон тер лер қозғалысы қуатты қоғам-
дық күшке ай   налды», – деді ол.

«AMANAT»-тың Атқарушы хат-
шы сы пар тияның ел аумағындағы 
фи лиалдары жанынан гуманитарлық 
к� мек қабылдау пункттері ашыл ға-
нын айтты. Бір айға жетер-жетпес 
уа қытта 4 000 тоннаға жуық азық-тү-
лік, киім-кешек, гигиеналық ке рек-
жарақтар, құрылыс материалдары 
жә  не �зге де қажетті заттар жиналды. 
Ал Аты рауда партияның бас та ма сы-
мен ұзын дығы 22 шақырымды құ-

рай т ын б�гет құ ры лысы аяқталуда. 
Оған 1,3 мың жұ мыс шы, 120 бірлік 
тех ника жұмылдырыл ды. Б�гетті 6 
метр ге дейін биіктету жұ мы сы бас-
тал ған. 

7 сәуірде Мемлекеттік кеңесші 
Ер лан Қа риннің бастамасымен су 
тас қынына қар сы күрес жұмысы ая-
сында Респуб ли ка лық волонтерлер 
шта бы құрылды. Оған елі міздегі 
рес публикалық жастар ұйым да ры 
мен қоғамдық қорлар да қосылды. 
Бұл жұмысты «AMANAT» партия сы-
ның жа нындағы «Жастар Рухы» 
жас тар қанаты үйлестіру үстінде. 

«Бүгінде осы ұйымдардың 50 
мың ға жуық мүшесі мен волонтері 

Жиын ға «К�к тудың желбірегені» 
әнінің авторы, танымал ақын Алмас 
Ахметбекұлы, «Арыс» баспасының 
директоры, филология ғылымдары-
ның докторы, профессор Ғарифолла 
'нес және «Қазақстанның Баспа-
герлер, Полиграфистер және кітап 
та ратушылар» ассоциациясы-
ның президенті 'діл Қойтанов қа-
тысты. 

зар дап шек кен тұрғындарға к�мек 
қо лын созуда. Құт қарушылармен тең 
дәрежеде к�мек к�р сетіп, алғы шеп-
те жүрген жастар саны үне мі артып 
ке  леді. Жергілікті органдар мен во-
лон терлер тығыз жұмыс істеуде. Бас-
ты міндет – зардап шеккен барлық 
адам  ға барынша жедел к�мек к�р се-
ту», – деді «Жастар Рухы» жастар 
қа  на тының т�рағасы Ақерке Еске н-
дірова. 

*з кезегінде, заңгер Ақерке Күн-
ға  зы қызы зардап шеккен адамдардың 
жоғал ған құжаттарын рәсімдеуге 

жә не олардың �темақы алу үшін �ті-
ніш беруіне к�мек к�р сетуді ұсынды. 
«AMANAT» партиясы ның �ңірлік 
қо ғамдық қабылдау б�лмелері Сол-
түстік Қазақстан мен Қостанай об-
лыс  тарындағы эвакуациялау пункт-
терін де 10 рет к�шпелі қабылдау 
�т кі зіп, 1 160 адам консультативтік-
құ қықтық к�мек ал ған. Осы орайда 
«Қазақстан Жастар Конг ресінің» 
ат қарушы директоры Бақ дәу лет 
Жан ділдаев ТЖ кезіндегі волон тер-
лер мен жергілікті атқарушы орган-
дар  дың �зара іс-қимыл алгоритмін 
әзірлеу тура лы бастама к�терді.

Шараға Қазақстан студенттері 
Альян  сы ның т�рағасы Ұлан Наукен 
«Ме дицина жас тарының» т�рағасы 
Абы лайхан 'бді раш, «Ассамблея 
жас  тарының» т�рағасы Ти мур Жұ-
мыр баев, Ұлттық волонтерлік желі 
басшысының орынбасары Айбек 
До  сымбетов, Dauletten qory қайы-
рым  ды лық қорының директоры 
Жа сұлан Қуан дық, «Ауыл» ХДПП 
«Ауыл жастары» жас тар қанатының 
т�рағасы Дәурен Ра хым бек, ҚРКФ 
жа нындағы «КЕЛЕШЕК» рес пуб-
ли калық жастар кеңесінің т�рағасы 
Аян Сәлімгіреев, Biz Birgemiz қоры-
ның т� ра ғасы Перизат Қайрат қа-
тыс ты.

Берік БЕК

Кездесу барысында Мемлекет 
бас шысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
Ұлттық құрылтайда айтқан Ұлттық 
кітап күнін белгілеу туралы ұсынысы 
талқыланды. Сондай-ақ қонақтар 
жас тарды к�п кітап оқуға шақырды.

Басқосуда жастарға Ермек Аман-
шаевтың «Тәуба» және Бақыт Ежен-
ханұ лы ның «Қожаберген батыр» 
кі таптары табыс етілді.

ВОЛОНТЕРЛЕР 
КҮШ БІРІКТІРДІ

«КІТАП-AMANAT» 
ОРТАЛЫҒЫНДА ЖАСТАРМЕН 

КЕЗДЕСУ ӨТТІ

Республикалы$ волонтерлер штабында жастар /йым дары ны� 
жетекшілері бас $осты. Б1гінде мы� да&ан волон тер елімізді� бар-
лы$ айма&ында су тас$ынынан за рдап шеккен жандар&а к=мек 
к=р сетуде. Волонтерлер т/р&ын дар  ды эвакуациялау, гуманитар-
лы$ к=мек жинау мен 1лес тіру, $/т $арушылар&а жәрдемдесу ж/-
мы сына ж/мыл дырылды.

23 сәуір – Д1ниеж1зілік кітап к1ніне орай «AMANAT» пар тиясы 
Алматы $алалы$ филиалында&ы «Кітап-АMANAT» ор талы&ында 
жастармен кездесу =тті. 
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Елімізде экономиканы әртарап-
тандыруды� ресурсты! м"мкін-
діктері зор. Мәселе оны� $йым дас-
тырылуында болып т$р. Б$л жерде 
бірінші кезекте адами капиталды� 
сапасы !олбайлау болса, екінші ке-
зек тегі кедергі – бюрократия. 
�рине, одан да бас!а факторлы! 
мәнге ие проблемалар жо! емес. 
Десе де, егер осы атал8ан екі ке дер-
 гіні шешер болса!, экономика ны� 
«ая8ында8ы т$сау» да шешілер еді. 

АДАМИ КАПИТАЛ 
САПАСЫН «ЦИФРЛАНДЫРУ» 

АРТТЫРАДЫ
«Цифрлық Қазақстан» мемлекеттік 

бағдарламасы ел экономикасын дамыту-
дың алғышарттарының бірі болмақ. 
�йткені жаһандық үрдістің жалғасындай, 
еліміздегі барлық сала цифрлануда. #уелі 
ақпараттық қамту жағын жолға қояр 
болсақ, кейіннен &ндірісті механикалан-
дыру, тіпті роботизациялау еңбек &німді-
лігін арттырмақ. Ал бұл – экономиканы 
әртараптандырудағы әрі мультипли-
кативті, әрі қозғаушы күшке ие фактор. 
Ендеше диверсификация мәселесін қолға 
аларда оған кешенді түрде қарау керек. 
Мәселен, бізде кластерлік әлеует бар: 
алқапта &скен мақтаны үстімізге к&йлек 
етіп кигенге дейінгі процестерді терең 
цифрландыру жасауымыз қажет, міне сол 
кезде ғана әртараптандырудағы талабы-
мыз жемісін беріп, экономикаға соны 
тыныс бітетін болады. Ал ол үшін бірінші 
кезекте инновациялық технологияларды 
жасаумен, оны &ндіріске енгізумен қатар, 
қызмет к&рсетумен айналысатын білікті 
мамандарымыз к&п болуға тиіс. Болашақ-
та қойшының &зі ақпараттық технология-
лар дың тілін білуі міндетті болады. �йт-
кені әр қойдың бойында оның дене 
қызуын, жүрек соғысын, сүттілігін, етті-
лігін, ауырып тұрғанын анықтап тұратын 
чип орнатылмақ. Ал оны гаджеттерден 
оқып, күтімін жасайтын шопан – IT-дан 
хабары бар маман болуы керек. Адами 
капиталдың ең бірінші шарты – «цифр-
ландыру» дегеніміз осы.

«Экономиканы әртараптандыру үшін 
әр алуан сипаттағы отандық тауар &ндіріп 
қою аз. Ол &ндірістің &зі кем дегенде 

50%-ға цифрлануы керек. Кейіннен бұл 
к&рсеткішті бірте-бірте арттыра беруге 
болады. Міне, сонда ғана біздің тауарлар 
ішкі нарықта да, сыртқы нарықта да 
бәсекеге қабілетті болмақ. Ол үшін ши-
кізат қорымыз жеткізікті. Тек оны шетелге 
асыра бермей, &зімізде &ңдеуіміз керек. 
Мәселен, Қарағандыдан шығатын мыс 
пен мырыш концентратынан Түркияда, 
Араб түбегі елдерінде дайын &німдер 
&ндіріледі. Одан соң ол дайын &німдер 
шикізаттан он есе бағаға әлемдік нарықта 
сатылады. Ендеше ондай &нім дерді неге 
&з елімізде шығармасқа. Оның бір жолы 
– локализация. Егер шетелдік алпауыт 
компаниялардың елімізде &кілдіктері 
ашылып, &ндірісі орнайтын болса, олар 
&здерімен бірге инновациялық техно-
логияларын әкелмек. Ал бұл деге німіз 
онда жұмыс істейтін қазақстандық тардың 
біліктілігін арттыру үшін тап тыр мас 
мүмкіндік болмақ. Ол үшін шикізат да, 
кадр да жергілікті мазмұндағы ресурс тар 
болуын міндеттеуге тиіспіз», – дейді 
экономист Оразбек Мырзағали.

Ендеше ақпараттық технологиялар 
күнделікті &мірімізге дендей енген сайын, 
оның экономикамыздың да ажы рамас 
б&лшегіне айналып бара жатқаны 
екібастан. Бұл құбылыс осы саладағы 
мамандарға деген сұранысты арттырып 
отыр. ІТ маманына, әсіресе бағдарлама-
шыларға тек Қазақстанда емес, бүкіл 
әлемде сұраныс жоғары. Шетелдік зерт-
теу компаниялары қазір технология 
саласында 4 миллиондай маман тапшы 

деген дерек келтіреді. Ендеше оларды 
даярлау – күн тәртібіндегі мәселе. 

МАМАНЫ МЫҚТЫ БОЛСА...
«Цифрлық Қазақстан» мемлекеттік 

бағдарламасы 5 бағыт бойынша іске 
асырылуда болса, соның т&ртінші бағыты 
– адами капиталды дамыту. Цифрлық 
технологияларды пайдалану мен дамыту 
арқылы экономиканың бәсекелестігін, 
халық &мірінің сапасын арттыру. Осы 
ретте Үкімет кадрлық қажеттілікті болжау 
негізінде сұранысқа ие сервистік және 
индустриялық 100 кәсіптің тізбесін 
әзірлеп шығарды. Олардың ішінде IT-
мамандар, 3D модельдеу, &ндірісті авто-
маттандыру кезеңінде талап етілетін 
«ақылды» қала құрылысы мамандықтары 
бар. Сондай-ақ ақпараттық-коммуника-
циялық технологиялар саласында маман 
даярлауға б&лінетін мемлекеттік грант-
тардың саны да артуда. Одан б&лек, ақ-
параттық-коммуникациялық техноло-
гия лар пәні бастауыш сыныптан бастап 
енгізілуде. Бағдарламалаудың жалпы 
негіздерін үйрететін робототехника 
үйірмелері ашылуда. Жоғары сынып 
оқушыларына арналған информатика 
пәнінің мазмұны жаңартылуда. Бұл – 
маман тапшылығын болдырмау үшін 
атқарылып жатқан шаруалар.

«#рине, жоғары оқу орындарына 
инфокоммуникациялық технологиялар 
саласы мамандарын нарық талабына сай 
етіп даярлау оңай емес. Себебі біз 
ақпараттық технологиялар қарыштап 

дамып жатқан заманда &мір сүрудеміз. 
Бүгін шыққан технология ертең-ақ ескі-
ріп қалады. Бұл – әлемде болып жатқан 
үрдіс. Мысалы, жоғары оқу орны бекіткен 
бағдарлама бойынша 4 жыл білім алған 
студент университетті бітіріп шыққан 
кезде, оның алған білімі жарамсыз болып 
қалуы әбден мүмкін. Сондықтан бірінші 
кезекте, мамандарды жаңашылдыққа тез 
бейімделуге үйрету маңызды деп ойлай-
мын. Ол үшін жоғары оқу орындары 
заманауи және инновациялық трендтерді 
ескере отырып, білім беру бағдарламала-
рын жаңартуы керек. IT-&німдерді 
басқару, интернет-заттар әзірлемесі, 
деректерді визуализациялау, робототех-
ника және IT жүйелері пәндерін енгізген 
дұрыс. Бұл бағытта жоғары деңгейде 
жұмыс жүргізіп жатқан бірден бір оқу 
орны – Astana IT University. Олар нарыққа 
қажетті Big Data, жасанды интеллект, 
кибер қауіпсіздік, IТ-менеджер және т.б. 
мамандарды даярлауда. Оқу ағылшын 
тілінде жүреді», – дейді ақпараттық 
қауіпсіздік сарапшысы Абылай Аманұлы.

Адами капиталдың сапасын арт-
тыруда &лшеусіз үлес қосып жатқан тағы 
бір орта – Astana Hub. �здерінің тех-
нопаркінде IT бастамаларды дамытудың 
тегін бағдарламалары ұсынып отырған 
бұл алаң стартап мектебі, инкубация 
және акселерация бағдарламалары не-
гізінде жұмыс істеуде. Технологиялық 
иннова ция ларды дамытпай, т&ртінші 
&нер кәсіптік революцияға қадам басу 
мүмкін емес. Ал &ндірістің дамуына 
ықпал ететін бірден бір қозғаушы 
күш – технологиялық бастамалар. Бұл 
үрдіс тек орталықта ғана емес, аймақтарда 
жүзеге асуда. �ңірлерді технологиялық 
парктер мен иннова циялық орталықтар 
және зертханалар жұмыс істеуде. 
Тоқетерін айтқанда, IT-салада адами 
капиталды дамыту мақ сатында Цифрлық 
даму, инновациялар және аэроғарыш 
&неркәсібі министрлігі TechOrda бағ-
дарламасын іске қосқан. Бүгінде осы 
бағдарлама бойынша 3 мың Ваучер 
берілді. Жобаның мақсаты – 2025 жылға 
қарай  20 000 маман даярлау.

ИНВЕСТИЦИЯ МЕН АЙМАҚТАР – 
ҚОЗҒАУШЫ КҮШ

Мемлекет басшысы Үкіметтің алдына 
экономиканың орташа жылдық &су 
қарқынын 6-7% деңгейде сақтай отырып, 
2029 жылға қарай ЖІ�-ні 450 млрд АҚШ 

долларына дейін екі есеге арттыру 
міндетін қойып отыр. Экономикалық 
реформалардың жаңа цикліне қозғау 
салған бұл &ршіл бастамада инвестициялар 
мен аймақтар үлкен р&л атқармақ. 
Сондықтан да әкімдерге қойылар талап 
та арта түспек. Бірақ бүгінгі ахуал к&ңіл 
к&ншітпейді. �йткені бюрократиялық 
кідірістер процестерді кешіктіріп, 
сыбайлас жемқорлыққа жағдай тудырып 
отыр. Сондай-ақ &ңірлік биліктің жеке 
инвесторлармен тиімсіз жұмысы тағы 
бар. Сондықтан Президент әкімдердің 
басты міндеттерінің бірі ретінде жеке 
инвестициялар тартуды атап &тті.

«Елімізге белгілі бір жоба алып келген 
шетелдік инвесторлардың бастапқы 
кезеңде әртүрлі кедергілерге тап болып 
отырғаны туралы мысалдар жиі кездесуде. 
Соның салдарынан, мерзімдер мен 
жоспарлар бұзылады. Мәселен, нысан ның 
құрылысын бастау үшін әртүрлі инс-
танциялардан 60-тан астам рұқсат қажет 
екен. Сонымен қатар инженерлік же-
лілерге қосылу, жер учаскесін алу және 
тағы да басқа проблемалар &з алдына.  Осы 
проблемаларды шешу үшін &ңірлерде «бір 
терезе» қағидаты бойынша фронт-офистер 
іске қосылды. #рбір прокурату рада 
инвесторларға қатысты құқыққа қарсы 
іс-қимылдарды болдырмау және олардың 
құқықтарын қорғау ж&ніндегі call-ор-
талықтар құрылды. Бүгінде елімізде 7,5 
миллиард АҚШ долларынан астам сомаға 
1 011 инвестициялық жо баның Бірыңғай 
пулы қалыптасты. Олар – 40 отандық 
және әлемнің 32 елі нен келген шетелдік 
инвесторлар. Бұл жоба лар экономикалық 
&сімге септік етпек. �ңірлерге б&ліп қарар 
болсақ, тікелей шетелдік инвестициялар-
дың ең к&п ағыны Атырау облысы мен 
Алматы қаласына тиесілі», – дейді Прези-
дент жанындағы ҚСЗИ Экономикалық 
саясатты талдау б&лімінің бас сарапшысы 
#сел #бен.

Оның айтуынша, аймақтарға жеке 
инвестициялар ағыны үшін әкімдердің 
жауапкершілігін арттыру инвестициялық 
саясатты күшейте түсуді талап етеді. 
#сіресе, шекаралық сауданы дамытуға, 
сауда-экономикалық ынтымақтастыққа 
баса назар аударылмақ. Мықты &ңір-
лер – экономиканың драйвері болған 
шақта инвестициялар экономиканы 
әртарап тан дырудың &зегіне айналмақ. 
Ал эконо миканы әртараптандыру – 
даму кілті.

ЭКОНОМИКАНЫ ӘРТАРАПТАНДЫРУ – ДАМУ КІЛТІ

Нұрлан ҚОСАЙ

(Басы 1-бетте)

Оның айтуынша, буллингпен күрес – 
осы тараптың бірін де сырт қалдырмай, 
бәрін тегіс жұмылдыруды талап ететін 
үлкен тәрбиелік жұмыс. Дамыған елдердің 
тәжірибесі осыған бағдарланған. 

«Бізде педагогтер «қылтың-сылтыңға» 
уақытының жоғын сылтау етіп, баланы 
жазалайды. Немесе &зіне ұруға тыйым 
салынғандықтан, сыныптағы күші зорды 
айдап салып, соған ұрғызатындар да бар. 
Бұлай болмауы керек. Дамыған елдер 
буллинг пен оның салдарына бүкіл мектеп, 
барша қоғам болып қарсы тұруға үйренді. 
«Ашуды басқару» тек ересектерге ғана 
емес, балалар, педагогтер үшін де міндетті 
болуы керек», – деді А.#зімқұлқызы.

Ол финдік KiVa, Норвегияда әзірленіп, 
АҚШ, Канада, Англия, Еуропа елдері және 
басқасы қабылдаған OBPP (Olweus Bullying 
Prevention Program) бағдарламалары «ма-
ра паттар мен мүмкіндіктер құрылымын» 
қалыптастырып, насихаттауға бағытталға-
нына екпін түсірді. Балабақша жасынан 
балалардың құлағына құяды: бұзақы-
ұрыншақ болу бедел емес, ол саған еш қан-
дай бонус, игілік әкелмейді, тағдырыңды 
бүлдіреді, болашағыңа нұқсан келтіреді. 
Қайта мейірімді, жақсы болсаң, заң мен 
құ қықты құрметтесең, қошеметке б&лене-
сің, елге сыйлы адам боласың деп үйретеді. 

�з кезегінде, Премьер-Министрдің 
орын  басары Тамара Дүйсенова Үкіметтің 
2023 жылғы 31 тамыздағы №748 қаулы-
сымен «Балаларды зорлық-зомбылықтан 
қорғау, суицидтің алдын алу және олардың 
құ қықтары мен саламаттылығын қамта ма-
сыз ету ж&ніндегі 2023-2025 жылдарға ар-
нал ған кешенді жоспар» бекітілгенін еске 
салды. 

– Осы кешенді жоспар аясында биыл 
110 мектепте пилоттық режимде Финлян-
дияның буллингке қарсы KiVa бағдар ла-
масын енгізу жоспарлануда. «Назарбаев 
зият керлік мектептері» базасында  ха-
лықаралық сертификаты бар 5 жаттық-
тырушы даярланды. Енді 8 мыңға жуық 
педагог және бағдарламаның 332 үйлес-
тіру шісі оқытылады. Жаңа 2024-2025 оқу 
жы лынан бастап, пилоттық режимде мек-
тептерге енгізілетін осы бағдарлама аясын-
да педагог-психологтің әрбір сыныппен 
булингке қарсы тоқсан сайын 1 сағаттан 
сабақ &ткізуі енгізіледі, – деді Тамара 
Дүйсенова.

«ЖАҚСЫНЫҢ» НЕНДЕЙ 
ЖАҚСЫЛЫҒЫ БАР?

Фин тілінде kiva – «жақсы» деген с&з. 
Финляндияда 2009 жылдан бері барлық 

мектептегі зорлық-зомбылықтың алдын 
алудың жалғыз бағдарламасына айналған 
KiVa бағдарламасының атауы Kiusaamista 
Vastaan с&здерінен құралған. Ол «қорлауға 
қарсы» дегенді білдіреді. Маман айтқан 
кешенді норвегиялық бағдарламадан 
айырмашылығы сол, финдік KiVa мектеп-
тердегі 5-тен 11 жас аралығындағы оқушы-
ларға ғана бағдарланған. Бұл бағдарлама 
балаларды құрбан болмауға, зорлық-
зомбылыққа үнсіз т&збеуге үйретеді. 

Сарапшылардың түсіндіруінше, фин-
дік бағдарламаның «темірқазық» та қы-
рыптарының бірі – құрбы-құрдас тар дың 
бірге, тізе қоса жұмыс істеуі. Яғни, мұны 
мектеп тимбилдингі деуге болады. Оның 
барысында мамандар балаларды буллинг 
жағдайларын танып-білуге, оған ұжымы-
ның мүмкіндігін пайдаланып, бір лесе 
қарсы тұрып, қорғануға баулиды. 

Финдік бағдарлама буллинг оқиғала-
рының алдын алуға бағытталған универ-
салды іс-әрекеттерді де, сондай-ақ мек-
тептегі әлімжеттік жағдайларына ересек-
тердің араласуы бойынша спецификалық 
іс-қимылдарды да қарастырады. 

Бағдарлама әр алуан жастағы балаларға 
лайықталған 3 нұсқадан құралған: бала-
бақшаға, 1–3 және 4–6-шы сыныптарға 
арналған. 

KiVa аясындағы спецификалық іс-
қимылдарға сәйкес, мысалы, әрбір мектеп-
те 3 мұғалімнен не басқа персоналдан тұ-
ратын команда түзіледі. Олар буллингтің 
әрбір оқиғасын сынып жетекшісімен жеке 
қарастырып, іс-қимыл жоспарын жасайды. 
Бұл жерде зорлық-зомбылық құрбан да-
рымен де, оған бастамашы болғандармен 
де әңгіме жүргізіледі, бұған себеп болған 
жайттардың мәнісіне терең үңіледі. Соңы-
нан бірлескен жүздесулерді жүйелі ұйым-
дастырып, тараптарды татуластыруға күш 
салады. 

KiVa-ның қызықты бір тәжірибесі на-
зар аудартады: мұғалімдер әрбір мектепте 
үлгілі, озат, қайырымды, саналы оқушы-
ларды анықтап, оларды біріктіріп, белсенді 
топ қалыптастырады. Буллинг оқиғасы 
кезінде педагогтер солардың қызметіне 
жүгінеді: «әлеуметтік жоғарғы статусқа ие» 
4 оқушыдан жәбір к&рген баланы қор ға-
нына алуды, к&мектесуді сұрайды. Бұл 
қыз меті үшін олар жақсы бағамен ынта-
ландырылады. 

Бұл бір жағынан, құрбанның жападан 
жалғыз қалып, &мірден баз кешіп, &зіне 
қол салуының алдын алады. Екінші жағы-
нан, зардап шеккен баланың «әлеуметтік 
мәртебелі» құрдастарын бедел-авторитет 
к&ріп, мақтан тұтып, солардың деңгейіне 
тартылуына, с&йтіп, лайықты азамат 
болып &суіне ықпал етеді екен.

Финляндияда KiVa аясында буллинг-
пен, кибербуллингпен күрес бір мезетке де 

тоқтамайды. Бұл тақырыптағы мате риал-
дар балаларды еліктіргіш видеоойын дар, 
анимациялық сабақтар түрінде үнемі ұсы-
нылады. Оқу жылында мектептегі әлім-
жеттікке тойтарыс беру ж&нінде кем 
дегенде 20 сағаттық сабақ &ткізілуі шарт. 

Сабақтарға мәселелерді топ болып 
талқылау, ұрыс-керісті жұдырықпен емес, 
дебатпен шешуге үйрену, түрлі ұжымдық 
жұмыстар, р&лдерге б&лініп, жаттығу 
кіреді. Нәтижесінде, әрбір сынып бул-
лингтің жолын кесудің, онымен күресудің 
т&л әдіс-тәсілдерін, ішкі қағидаларын 
қалыптастырып жатады. 

Фин мектептері жәбірленуші бала-
ларды қамқорлығына алған, буллингтің 
барлық сипатымен күресте белсенділік 
танытқан оқушыларды мектепішілік 
«цифрлық валюталармен» ынталандырады. 
Ол цифрлық ақшаны білім ордасындағы 
түрлі автоматтардан азық-түлік түрлерін, 
керек-жарақты сатып алуға, ақылы ресурс-
тарда есептесуге пайдалануға болады. 
Яғни, қайырымды бала «қалта ақшасын» 
&зі таба алады. Бұл тетік «пионер – октя-
брятт арға қамқор!» деп таңған кеңестік 
идеологиядан тиімдірек жұмыс істейді.

Қазақстан финдік үлгінің қандай 
тәжірибелерін &зінде ендіретіні әзірге 
белгісіз. KiVa негізіндегі отандық бағдар-
лама әзірге пысықталып жатыр. Алдын ала 
нұсқасы жаңа оқу жылына таман жария 
етіліп, қоғамдық талқылауға шығарылады 
деген болжам бар.

ТЕНТЕКТЕРДІҢ АТА-АНАСЫ 
ШЫҒЫНҒА БАТАДЫ

Буллингке қарсы жаңа бағдарлама 
мектеп психологтеріне де сүйенеді. Алайда 
мектептердің бәрінде бірдей психолог жоқ 

болып шықты. Үкімет басшысының орын-
басары Тамара Дүйсенованың айтуынша, 
республикада орта білім беру ұйымдарында 
барлығы 12 417 педагог-психолог жұмыс 
істейді. Соның ішінде балабақша мен 
мектепке дейінгі ұйымдарда – 3 526, мем-
лекеттік және жеке мектептерде – 8 236, 
колледжде – 655 психолог бар.

Соңғы үш жылда психологтердің саны 
небары 403 маманға ғана к&бейді: 2021 
жылы – 12 014 психолог болған. 

Нәтижесінде, Ұлттық білім беру дерек-
тер қорының мәліметінше, педагог-пси-
хологке деген тапшылық мектептерде – 
229, балабақшаларда 2 029 маманды 
құрайды. 

Психолог болмаған соң, оқушылармен 
психологиялық-педагогикалық сүйемел-
деу жұмыстарын жүргізу пән мұғалім-
деріне, сынып жетекшілеріне, әлеуметтік 
педагог терге, тәрбие ж&ніндегі орынба-
сарларға жүктеледі. Бірақ олар күнделікті 
оқу про цесінде сабаққа дайын емес, тәртібі 
нашар балаларға нашар баға қойып, 
ж а з а л ау м е н  а й н а л ы с а т ы н д ы қ т а н , 
шәкірттердің олар мен еркін сырласып, 
мұң шағуы неғайбыл. 

Сондықтан Үкімет білім жүйесі үшін 
кәсіби психологтерді даярлауға ден қой-
ды. «Педагогика және психология», 
«Психо логия» мамандығы бойынша 36 
жоғары оқу орны кадр даярлап жатыр. 
2023-2024 оқу жылында 8 723 мемлекет-  
тік грант б&лінді. Оның ішінде «Педагогика 
және психоло гия» мамандығы бойынша 
бакалавриатқа – 6 702, магистратураға –     
1 512, докторанту раға – 267, «Психология» 
мамандығы бо йынша бакалавриатқа – 
230, магистратура бағдарламаларына 12 
грант берілді. 

Бұдан басқа білім беру ұйымдарында 
психологиялық қызметтің жұмысын үй-
лес тіру, педагог-психологтерге әдісте мелік 
қолдау және балалар мен ата-аналарға 
психологиялық кеңес беру мақсатында 
&ңір лерде 12 психологиялық қолдау ор-
талығы ашылды. Осы орталықтардың 
қыз метін ұйымдастыру бойынша әдісте-
мелік ұсынымдар бекітілді. 

2024 жылдың соңына дейін Жамбыл, 
Манғыстау, Түркістан, Жетісу, Ұлытау, 
Абай, Батыс Қазақстан облыстары мен 
Шымкент қаласында жалпы саны 8 пси-
хологиялық қолдау орталығын ашу жос-
парланған. Қазіргі кезде 19 931 білім ұйы-
мының 9 552-сінде педагог-психологтердің 
штат бірліктерінің саны талаптарға сәйкес 
келтірілді. Қалған білім беру ұйымдарында 
Оқу-ағарту министрлігі әкімдіктермен 
бірлесіп, штат санын талаптарға сәйкес 
келтіру жұмыстарын жүргізуде.

Тентек пен оның ата-анасы ынталан-
дыруға к&нбеуі, с&з к&мегіне, ақыл-кеңес-
ке мұрын шүйіріп, салғырт қарауы мүмкін. 
С&з &тпесе, жаза &теді: 2024 жылғы 15 
сәуірде Мемлекет басшысы қол қойған, 
ал да ғы жазда күшіне енетін «#кімшілік 
құ қық бұзушылық туралы кодексіне әйел-
дердің құқықтары мен балалардың қауіп-
сіздігін қамтамасыз ету мәселелері бойын-
ша &згерістер мен толықтырулар енгізу 
ту ра лы» заңында жауапкершілік қатай-
тылды.

Бұл заңмен қолданыстағы #кімшілік 
құқық бұзушылық туралы кодекс 
127-2-бап пен толықтырылды. Оған сәйкес, 
кәмелетке толмаған адамды жәбірлеу, 
буллинг, кибербуллинг – бірінші жолы 
ескерту жасауға немесе бірден 10 АЕК 
(2024 жылы 36 920 теңге) айыппұл салуға 
соқтырады. Яғни, буллер оқушылардың 
ата-анасы осынша шығындалуға мәжбүр 
болады.

Егер басбұзар баласы бұзақылығын 
тыймаса, әкімшілік жаза қолданылғаннан 
кейін бір жыл ішінде қайталап жасаса, 
айыппұл бірден 3 есеге – 30 АЕК-ке (110 
760 теңгеге) дейін &седі. 

Баланы жәбірлеумен, буллингпен, 
кибербуллингпен ересектеу, яғни 12–16 
жастағы оқушылар айналысса, онда ата-
аналарына немесе оларды алмастыратын 
адамдарға ескерту жасалады немесе 10 АЕК 
айыппұл салынады.

Қалай болғанда да, «бәріміз солай 
&скенбіз!» немесе «қысым к&рсе, қауқарсыз 
емес, қайратты болып &седі!» сияқты ес-
кірген, зиянды стереотиптерден Қазақстан 
қоғамының арылғаны маңызды. Бұл үшін 
мемлекет әлімжеттікпен күрестің батыстық 
пәрменді тетіктерін енгізіп, жауапкер ші-
лікті қатайтуға кірісті. Заң түзелді, қоғам 
да түзеліп, осы іске сүбелі үлесін қосқаны 
абзал.

БУЛЛИНГПЕН КҮРЕСТІҢ KIVA ТЕТІГІ: БҰЛ НЕ?
Айхан Ш#РІП
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Апат айма�ында�ы мектеп о�ушы-
лары мен т�лектеріні! алда�ы уа-
�ытта тапсыратын емтихан ереже-
леріне бір�атар 'згерістер енгізілді. 
Мемлекеттік білім беру грантына 
�атысты �абылдан�ан шешімдер 
туралы Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
партиясы фракциясыны! м�шесі 
Нартай Сәрсен�алиев айтып берді.  

«Су басқан аймақтарда болып, елмен 
жүздесіп қайтқандағы к�терген бірінші 
мәселем – оқушыларға білім беруге 
қатысты дүние. Сол аймақтарда баланың 
барлығы онлайн оқуы мүмкін емес екенін 
айттым. Оқушы ларға тиісті жағдай жасал-
маған, үлкені де, кішісі де бір жер де жатыр. 
Сон дықтан 9-сынып оқушы ларын 
мемлекеттік емтиханнан босату керек 
деген ұсыныс айттық», – дейді ол.

Мәжіліс депутатының с�зінше, алда 
болатын емтихан сұрағы, талабы бәріне 
бірдей болғанымен, апат аймағындағы 
балалардың оқу бағдарламасын меңгеру 
деңгейі әртүрлі. Осыған орай, халық қа-
лаулылары к�терген мәселе ескеріліп, 
Премьер-Министр О.Бектенов Оқу-ағарту 
министрлігіне тиісті тапсырма берген. 

«Біздің ресми хатымыздан кейін су 
астында қалған �ңірлердегі барлық мек-
тептен емтихандар алынып тасталды. 
Екіншіден, Оралға барғанда балаларды 
эвакуациялық пункттерге жатқызбай, 
мүмкіндік болса лагерьлерге орналастыру 
керек екенін айттық. Оқу-ағарту вице-
министрі Еділ Оспан балабақша мен мек-
тепалды даярлық сыныптарын қосқан дағы 
3 000-дай оқушы мен 600-дей мұғалім 
эва куациялық аймақта қалғанын хабар-
лады. Осы балаларды «Балдаурен» сияқты 
лагерьге орналастырып, психологиялық 

к�мек к�рсетіп, денсаулығына қарау 
керек. Сол талабымыз да ескерілді. Бірақ 
«Бал дауренге» баланың барлығы сый-
майды. Сондықтан қазір бүкіл аймақтағы 
лагерьлер дің барлығы сол балаларды 
қамтып, жатқызу мәселесімен айналысып 
жатыр», – деді Н.Сәрсенғалиев. 

«AMANAT» фракциясының мүшелері 
бастамашы болған үшінші мәселе –
волонтер-студенттердің талабы. Орал қала-
сында тасқын зардабын жоюға к�мек тесіп 
жүрген ерікті жастар практика лары ның 
тоқтап тұрғанын жеткізген. «Олар ертең 
баға қойылмай қала ма?» деген қаупін 
айтты. Дереу Ғылым және жоғары білім 
вице-министрі Талғат Ешенқұловқа хабар-
ласқанымда Оралға ұшып келді. Екінші 
күні студенттермен кездесіп, нәтижесінде 
талап ескерілді. Студенттер апат жағдайын-
да қанша күн волонтерлік қызметте болса, 
сонша күн практикадан �тті деп есептелетін 
болды. Т�ртіншіден, онлайн оқуға к�шкен 

балалар тиісті білім ала алмай жатыр, 
диплом алатын жастарда дұрыс дайындық 
жоқ. Оқушылардың оқу бағдарламасын 
жүйелі меңгеруі үшін волон терлердің орны 
ауысып отыратын болды. Сол кездегі есеп 
бойынша, 18-24 сәуір аралығында су келеді 
деген болжам болды. Соған сәйкес, 4-курс 
студенттерінің дипломын қорғау жұмысын 
екі аптаға шегерту туралы шешім қабыл-
данды», – дейді депутат. Сондай-ақ арнайы 
емтихан тапсырған кезде берілетін әлеу-
меттік балл волонтерлердің барлығына 
қосымша берілетін болып шешілген. 
Осылайша, студенттердің жоғары балл 
алуына мүм кіндік жасалды. 

Депутат айтқан бесінші мәселе – 
Махамбет =темісов атындағы Батыс Қа-
зақстан мемлекеттік университеті студент-
терінің онлайн оқуға к�шуі. «Бұл – тарихқа 
бай университет. Бірақ Жайықтың жаға-
сында орналасқандықтан, су астына қалып 
кету қаупі бар. Қашанғы салдарымен 

күресеміз, себептеріне де алдын ала дайын-
далуымыз керек қой. Осы талабым нан кейін 
БҚМУ су келмей жатып, түгел дей онлайн 
оқуға ауыстырылды. Одан кейін тағы бір 
шешілген мәселе апат ай мағы болып жат-
қан �ңірлердегі ұстаз дарды аттестаттауға 
шақырып жатыр екен. Бар үйінен айыры-
лып жүрген ұстаздарды қалай шақырады? 
Міндеттеп ақысыз демалысқа кетіріп жатыр 
деген фактілер де келді. Ұс таз дар ақысыз 
демалысқа кет кен де жа ла қы сы жүрмейді 
деген с�з айтылып қал ды. Dрине, сағат 
толмайды, бірақ ол ұстаз дың сабақ бергісі 
келмегеннен емес қой, бүкіл ауыл, бүкіл 
мектепті су алып кетсе, ұстаздың не кінәсі 
бар? Сон дықтан осы мәселелер бір жақты 
реттеліп жатыр», – деді Н.Аралбайұлы.

Мәжіліс депутатының с�зінше, �ңірде 
тасқын судың салдарынан сәт сайын ахуал 
ауырлай түскен. Апат салдарынан Батыс 
Қазақстан облысы бойынша 1 220 үй, Орал 
қаласында 14 мың үй су астында қалған. 
Сонымен қатар депутат оқушыларды 
жазғы мектепте оқыту ұсынысына әу баста 
қарсы болғанын айтады. =йткені бірінші 
жылы мектеп дайын емес, ұстаздар жұмыс 
істеуі керек. Ал оларға қосымша ақысы 
т�ленуі керек. Оның үстіне, жазғы уақытта 
оқушының бірі демалыста болса, бірі оқып 
жатады. Мысалы, емтиханды басқалар ма-
мырда тапсырса, кейбірі шілдеде тапсыруға 
тура келеді. Бұл баланы стреске алып келуі 
әбден мүмкін. 

«Саяжай тұрғындарына �темақыны 
т�леуде де мәселелер туындайтыны анық. 
Ол жерде 70 мыңдай адам тұрса, 20 мыңы 
– тұрақты халық. Сол тұрақты халықтың 
тең жартысына жуығы студент, оқушылар 
шығар. Жаңа оқу жылының басына дейін 
үйлерін реттеп, �темақысын бермесек, 
білім сапасы қандай болады? Олар үйсіз, 
күйсіз қаңғырып жүргенде қалай оқу 
оқиды? Ертеңгі күні елді басқаратын, білім 
саласын дамытатын сол жастар ғой. Қазір 

оларға жағдай жасап бере алмасақ, біздің 
құнымыз қанша? Сондықтан осы мәселе-
лерді дереу қолға алып жатырмыз», – дейді 
депутат. 

Сондай-ақ Нартай Сәрсенғалиев Ұлт-
тық бірыңғай тестілеу бойынша қойыл ған 
тиісті талаптар қазір қаралып жатқанын 
айтты. ҰБТ-ға қатысты айтылған мәселе-
нің ішінде екі талап ескеріліп жатыр.

«Ұлттық бірыңғай тестілеуден апат 
аймағындағы оқушылардың бәрін босату 
керек екенін айттым. Ол дегенім – бүкіл 
Батыс Қазақстан емес, су астында қалған 
бірқатар аудандар, аймақтар. Сол �ңірдегі 
оқушыларға мемлекеттік грант берейік 
деген ұсыныс келтірдім. Неге? =йткені 
елімізде әр жылы мыңдаған грант игеріл мей 
қалады. Бұл – бір. Екіншіден, Маң ғыс тау, 
Атырау облыстарына нысаналы грант тар 
бар. Олар да игерілмей қалып жа тады. 
Ғылым және жоғары білім ми нистр лігі апат 
аймақтарға келген кезде осындай нысаналы 
гранттарды Түркістан сияқты халқы тығыз 
орналасқан аймақ тарға қосымша б�лу 
туралы мәселе ай тылды. Оралдан келгеннен 
кейін дереу осы мәселені к�тердім. Игеріл-
мей жатқан гранттарды апат аймағындағы 
балаларға үлестіріп беру керек. Неге? =йт-
кені мау сымда мемлекеттік білім гранты 
ойнаты лады. Ал қазір түлектер Жоғары оқу 
орын да рына ақылы оқуға түсу үшін ҰБТ 
тап сырып жатыр. Оны тапсыруға эвакуа-
ция  лық пункттердегі балалардың мүмкін-
дігі, әрине жоқ. Не дәптері, не кітабы жоқ. 
Табиғи апат нысандарына жауапты ше-
неуніктердің жауапсыздығы салдарынан 
халық жапа шегіп отыр. Бұл – осы салаға 
жауап ты азаматтардың салақтығынан бол-
ған апат. Биліктің басты міндеті – елге, 
халыққа болысу. Қазір ақылы оқуға түсу 
үшін ҰБТ-ға қатысу мүмкіндігінен айы-
рылып отырған түлектерге біз к�мектесуі-
міз керек және ақысыз оқыту керек. Мың-
даған бала далада қалып, қаңғырып жүр, 
ондайда оқу мүмкіндігі жоқ. Қара шаңы-
рағынан айырылған баланы қандай сынақ-
қа сала мыз? Осы талапты айттым, осы 
нақтылы екі талап Үкіметте қарастырылып 
жатыр. Dлі мамыр айы келген жоқ, тағы 
бірқатар шешімдер қабылдануы керек деп 
санай мын», – деп ойын түйді Мәжіліс 
депутаты Н.Аралбайұлы.

ТАСҚЫН АЙМАҒЫНДАҒЫ 
ТҮЛЕКТЕР МӘСЕЛЕСІ ШЕШІЛДІ

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Жа�ында әлеуметтік желілерде 
« А с т а н а д а � ы  6 6  ж е к е м е н ш і к 
мектепті! 5-еуі �ана �аза� тілінде 
білім береді. Оны! 15-і орыс тілінде 
о�ытса, �ал�аны аралас тілде 
о�ытатын білім оша�тары» екен 
деген а�парат тарады. Елімізде 
со!�ы жылдары жекеменшік аралас 
мектептер саны �ана емес, жалпы 
білім беретін мемлекеттік мектептер 
арасында да аралас мектептер саны 
арт�ан. 

Статистика к�рсеткіштеріне үңілер 
болсақ, 2010 жылы Қазақстандағы 
мектептердің 68,5 пайызы қазақтілді болса, 
2020 жылы бұл к�рсеткіш 51,2 пайызға 
дейін т�мендеген. Сондай-ақ 2016 жылы 
аралас мектептер саны 2 045 болса, соңғы 
алты жылда, яғни 2022 жылы олардың 
саны саны 2 778-ге жеткен. Бұл сандар 
республикадағы аралас мектептер 
санының �су динамикасын к�рсетеді. 

Ұлттық статистикалық бюросының 
2023 жылғы есебі бойынша бас қала 
тұрғындарының 81,09%-ы – қазақтар. 
Елордада халықтың басым б�лігі қазақтар 
бола тұра, балаларын аралас мектепке 
беретіндер қатары неге артып отыр? 
Жалпы, қалада қанша аралас мектеп бар? 
Онда оқитын балалардың қаншасы қазақ 
тілінде білім алады? Астана қаласы Білім 
басқармасы жалпы орта білім берудің маз-
мұны және әдістеме б�лімінің басшысы 
Асыл Аманкельдиеваның айтуынша, 2023-
2024 оқу жылында бірінші сыныпқа 28 500 
бала қабылданса, оның 17 мыңы – қазақ 
тілінде, 11 мыңы орыс тілінде оқып жүр.

– Бізге қарасты 104 мемлекеттік мек-
тептің ішінде 35-і қазақ тілінде білім берсе, 
64-і – аралас мектеп. Нақтылап айтып 
кететін бір жағдай, 10-15 жыл бұрын таза 
орыс тілінде білім беретін мектептер саны 
20-ға жуық болатын. Былтыр оқу жылында 
8 мектептің 5-уін аралас қылдық. Жаңа оқу 
жылынан бастап, қалған үшеуін аралас 
мектепке айналдырамыз. Міне, осылай таза 
орыс тілінде білім беретін мектептер ішінен 
қазақ сыныптарын ашып жатырмыз. Бұл да 
біздің мемлекеттік тілді дамытуда жасап 
жатқан жұмыстары мыздың бірі. 104 
мемлекеттік мектепте 146 мыңнан астам 
бала қазақ тілінде оқып жатыр, ал аралас 
тілде оқып жатқан бала лар саны – 116 мың. 
Аралас мектептер саны к�п болғанымен, 
жылдан жылға ара  лас мектептердегі қазақ 
сыныптарының үлесі артып келеді. 2024 
жылы қазақ сы нып т ары санының үлес 
салмағын осыдан үш жыл бұрынғымен 
салыстыратын болсақ, сынып санын 65%-
ға арттырдық, – дейді. 

Демек, Астана қаласы Білім басқармасы 
орыс мектептерін аралас мектепке ай-
налдыру арқылы қазақ сыныптарының 
санын арттырамыз деп үміттенеді. Яғни, 
«суға кеткен, тал қармайдының» кері. Олай 
дейтініміз, аралас мектептерде білім 
беретін сыныптар саны қаншалықты к�п 
болғанымен, олардың білім сапасы, оқу-
шы лардың қарым-қатынас тілі туралы 
айтылмайды. Сонымен қатар «орыс және 
аралас мектептер санын демография �зі-ақ 
шешеді» дейтін тағы бір «есек дәме» бар. 
Айналып келгенде, қазақ тілінің ертеңі 
�скелең ұрпақтың қазақ мектебінде оқуы-
мен байланысты екенін біле тұрса да, олар-
дың «уызына жарып, ана тіліне қанығып 
�суіне» жағдай жасалмайды. Сонда да 
болашақ ұрпақтан үміт үзбей, мәселе �зі-
нен-�зі шешіле салса деген арман басым. 

Асыл Аманкельдиеваның айтуынша, 
мемлекеттік тілді дамыту, ана тілде с�йлеу, 
тілге құрмет отбасынан басталады. Одан 
кейін балабақшада балалардың дүниета-
нымының, с�йлеу тілінің қалыптасуына 
мән беру керек.

– Сондықтан былтырдан бастап бар-
лық балабақшада топтастыру кезінде 
топтарды тек қана мемлекеттік тілде ашып 
жатырмыз. Кейін бұл балалар мектепке 
келгенде, қазақ сыныбының табалдырығын 
аттайды. Осылайша, біз қазақтілді білім 
беру к�рсеткіштерін арттыру бойынша 
жұмыс істеп жатырмыз, – деді ол. 

Бұл к�зқарас та «балабақшаға енді 
баратын балалар қазақ топтарда тәрбие-
леніп, кейін қазақ мектебінің табалдыры-
ғын аттаса» деген үміт ұшқыны екенін 
мойындау керек.

«AMANAT» партиясының хатшысы 
Шолпан Каринованың айтуынша, қазір 
қоғам, әлем тез �згеріп жатыр. Бүгінде 
мектепте, басқа да оқу орындарында оқып 
жатқандардың 70%-ы қазақ тілінде білім 
алады. Сондықтан қазақ тілін білу үлкен 
қажеттілік болуы керек. Қажеттілік бар 
кезде тіл орнығады. Негізі, оқыту тілі деген 
шартты дүние. Мектептің қазақша немесе 
аралас, тіпті орыстілді болуы деген де 
шартты к�рсеткіш. 

– Уақыт �те келе оқыту тілі деген жоға-
лып кетуге тиіс. Қоғам эволюциялық жол-
мен соған келе жатыр. Қазіргі жағдайға 
қарағанда, бұл процесс жақындай түседі. 
=йткені адамға тіл, білім не үшін керек, 
екеуі де адамға жақсы �мір үшін керек 
құрал. Соған сәйкес, адамдар �зінің да-
муын жетілдіріп жатыр. 

Бірақ қазақ тілінің қажеттілігін мем-
лекеттік тіл ретінде үнемі к�теріп отыруы-
мыз керек. Мектептің ішінде тілдің қажет-
ті лігін жасайтын орта болуы қажет. Мем-
лекеттік тұрғыда әрбір адамның, азамат-
тың, мектеп директорының қазақстандық 
ұстанымы болуы керек. Мысалы, оқушы-
лар қазақ тарихын, қазақ әдебиетін, қазақ 
тілін, Қазақстан географиясын қазақша 

оқуы мүмкін. =йткені тарихты әр мемлекет 
�зіне қажетті жағынан к�рсетеді. Қазақ-
станның қоғамы �зіміздің мемлекеттілігіміз 
үшін тарихты, географияны қазақша 
білуіміз керек. Қазақстандық ұстаныммен 
оқып-үйренуіміз керек. 

Ал білім саласында тәрбие жұмысының 
барлығы қазақ тілінде болуға тиіс. Сондай-

ақ ежелден қазақтың дүниетанымында 
«Жеті жұрттың тілін біл, жеті түрлі білім 
біл» деген ұстаным қалыптасқан. Сондық-
тан тіл білуді қауіпті деуге келмес, – дейді 
Шолпан Каринова. 

Иә, к�п тіл білгеннің артықшылығы 
мол екені даусыз. Десек те, алдымен 
ұлттық болмыс, уызына жарып, қазақы 
қалыпты бойына сіңіріп �скен ұрпақ үшін 
алаңда мауға болар еді. Алайда бүгінгі қа-
зақ бала сының бірқатарының тілі қазақ-
ша шықпай жатқандықтан, ұрпақ үшін 
алаңк�ңіл боларымыз хақ.

– Мен мектептерді ашу кезіндегі оқыту 
тілі деген формалды дүниеге бармау керек 
деп есептеймін. Жекеменшік мектептердің 
жақсы жағын айтқым келеді. Олардағы 
жақсы тенденция қоғамның сұранысына 
тез жауап беріп жатыр. Жылдам �згеруде. 
Мемлекеттік мектептер жылдам �згере 

алмай отыр. Мысалы, соңғы кезде ашылған 
БИЛ, НЗМ секілді мектептерде оқыту тілі 
шартты түрде к�рсетілген. =йткені жарты 
сабақ ағылшынша, жартысы қазақ тілінде, 
кейбірі орыс тілінде �ткізіліп жатыр. 
Балалар үш тілді де меңгеріп, жақсы орта 
қалыптасып қалды. Бізде үштілділікке 
деген кері к�зқарас бар. Ол дұрыс емес. 
Атап айтар болсам, ағылшын тілінде 
цифр лық дүниелерге арналған ақпарат, 
мате риал, әсіресе жаратылыстану, мате-
мати калық бағытта пайдаланатын оқулық 
�те к�п. Бала ағылшын тілінде алған 
білімдерін қазақша да пайдалана береді. 
Менің ойымша, нақты білім беру жүйесіне 
к�шу арқылы неғұрлым білімнің к�зін 
ашуымыз керек. Оқыту тілі деген шаруа 
Кеңес үкіметінің білім беру жүйесінен 
шыға алмай жатқан үрдіс. Қазір қоғам 
ашық, әлем ашық. Меніңше, оқыту тілі кез 
келген тілді игеруге кедергі емес. Ол – 
тәрбиеге қатысты шаруа, – деді Шолпан 
Каринова. 

 «Аралас мектеп – отарлық саясаттың 
классикалық түрі» деп профессор Ме-
кемтас Мырзахметұлының айтқанын ес-
керсек, қазіргі аралас мектептер саны ның 
артуы жағымды құбылыс емес. Мем-
лекеттік тілдің мектеп тіліне айналуы үшін 
ғасырдан астам уақыт бұрын қазақ бала-
сының ана тілінде білім алуы үшін жан-
кештілікпен ғасырларға татитын оқулық-
тар жазып кеткен Алаш арыстарының 
табанды еңбегіндей күрес керек. 

– Бүгінде Астана мектептерінде 263 
мыңға жуық оқушы болса, олардың 40 
мыңы жекеменшік мектептерде оқып 
жатыр. Қала бойынша 174 жалпы білім 
беретін мектеп бар. Оның жетеуі респуб-
ликалық маңыздағы мектеп, ол респуб-
ликалық болғандықтан министрлікке қа-

райды. Жекеменшік мектептердің білім 
беру қызметіне лицензияны Оқу-ағарту 
министрілігі жанындағы Білім саласында 
сапаны қамтамасыз ету комитеті береді. 
Сонымен қатар жекеменшік мектептер 
министрлік жанындағы қаржы орталы-
ғынан жан басына мемлекеттік тапсырыс 
шеңберінде қаржыландыру алады. Сон-
дықтан қандай да бір жекеменшік мек-
тептің білім беру үрдісіне Білім басқармасы 
араласпайды. Ол жеке кәсіпкер, жеке 
адам ның бизнесі, сондықтан барлық оқу 
тәрбие үрдісін бақылау – Оқу-ағарту 
министрлігі жанын дағы Білім саласында 
сапаны қамтамасыз ету комитетінің 
құзіретінде, – деді Асыл Аманкельдиева.

Егер жекеменшік мектептер мемле-
кеттік тапсырыс шеңберінде қаржылан-
дыру алатын болса, оқу тілін мемлекеттік 
тіл негізінде айқындауына құзіреті жетуі 
керек емес пе? Оқу-ағарту министрлігі 
мем лекеттің білім саласындағы саясатты 
ай қындай отырып, жекеменшік мектептер  
басшылығының мемлекеттік тілдегі 
сыныптар санын арттыруына және ата-
аналарға баласын мемлекеттік тілде оқы-
туына белгілі бір дәрежеде ықпал етуіне 
болатын шығар. Оқу-ағарту министрлігі 
Орта білім беру комитетінің т�рағасы 
Қаныбек Жұмашев бұл мәселеге орай:

«Dр �ңірдің даму жоспары болады. Сол 
жерде нақты қадамдары қаралады. Ми-
нистр лік жалпы білім саласындағы саясат-
ты айқындайды», – деп қысқа қайырды. 

Бұған дейін де «Біріншіден, елімізде 
аралас мектептерінің саны к�п болға-
нымен, ондағы қазақша білім беретін сы-
ныптар саны мол. Екіншіден, ата-аналар 
балаларын қай тілде оқытқысы келеді 
�здері таңдайды. Бұл ата-аналардың 
конституциялық құқығы» дегенді талай 
естіп келеміз. Түсінгеніміз, министрлік 
аралас мектептердің санының �суіне 
алаңдамайтын сияқты.

Дегенмен мамандар «2016 жылға дейін 
қазақ мектептерінің саны артып, баласын 
қазақ тілінде оқытатын �зге ұлт �кілдері-
нің қатары к�бейіп келе жатқан еді», – 
дейді. Тарих пәні мұғалімі =мір Шыны-
бекұлының айтуынша, 2017 жылға дейін 
қазақ сы ныптарына орыс, �збек, түрік 
және басқа да ұлт �кілдері балаларын бере 
бастаған. Бірақ 2017 жылдан бастап, 
жағдай күрт �згерген.

– Мен аралас мектепте жұмыс істеймін. 
2017 жылға дейін қазақ тілін үйренуге 
құлшыныс бар еді. Е.Сағадиев министр 
болып тұрғанда «үштілділік» деген шықты. 
Сол «үштілділік» деген бастама қазақ тіліне 
соққы болып тиді. Содан кейін ата-аналар 
балаларын қайтадан орыс сыныптарына 
бере бастады. Қазір бұл – үлкен проблема. 
=зім Шымкент қаласының 99,9 пайызы 
қазақ Нұрсәт деген ауданында тұрамын. 
Аулаға шықсам, орысша с�йлеп жүрген 
балалар, алаңдайсың. Кейінгі кездері 
аралас мектептердің к�бейіп бара жатқаны 
соның салдары деп ойлаймын, – деді ол. 

Dрине, бұл мәселенің түрлі қыры мен 
себебі болуы мүмкін. Бәлкім, ол ата-ана-
лардың таным-түсінігіне де байланысты 
болар. Тиісті салаға жауапты мекеме 
басшыларының талабы да �з р�лін ойнауы 
мүмкін. Нақты жауап беру қиын. Бір 
білеріміз, аралас мектептердегі мемлекеттік 
тілдің оқытылу деңгейіне күмән басым.

МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛ ҚАШАН 
МЕКТЕП ТІЛІНЕ АЙНАЛАДЫ?

Тілекгүл ЕСДDУЛЕТ

Егер жекеменшік мектептер 
мемле кеттік тапсырыс шеңберінде 

қаржылан дыру алатын болса, 
оқу тілін мемлекеттік 

тіл негізінде айқындауына құзіреті 
жетуі керек емес пе?



Нормативтік ��ы�ты� акт –  �азіргі мем-
лекеттерді� негізгі деректеріні� бірі. Онда 
к�птеген жеке адам туралы ма�ызды к�з�а-
растар оны� м�дделері, �о�амды� �аты нас-
тарды� �ажеттіліктері к�р сетіледі. Бас�а 
��ы� дерек тері жалпы реттеушілік ма�ыз-
  дылы��а ие емес. Олар жеке леген, к�мекші, 
не �о�ам ды� �атынастарды реттеудегі то-
лы� тырушы рольдерінде болады. 

Нормативтік құқықтық акті лерде к�пшіліктің 
және жеке адам дардың мүдделерін қорғайтын құ-
қық нормалары бекітіледі және олар ды нақтылы 
экономикалық, әлеу меттік, ұлттық және осы та-
рихи кезеңдердегі халықаралық жағ   дайларға 
байланысты үй лестіреді 

$ділет органдары туралы Қа зақстан Респуб-
ликасы заңының 18-бабына сәйкес $ділет 
органдары жергілікті атқарушы және �кілді 
органдарының нормативтік құ қықтық актілерін 
мемлекеттік тір кеу қызметін жүзеге асырады.

Бұл орайда тек «Құқықтық ак ті лер туралы» 
Қазақстан Респуб ликасы заңының 35-1-бабына 

сәйкес, осы заңның 7-бабы 2-тар мағының 6), 7), 8) 
және 9) тар мақ шаларында к�рсетілген нор ма тивтік 
құқықтық актілер $ділет органдарында мемлекеттік 
тіркеуге жатады. Мұндай тіркеу олардың күшіне 
енуінің қажетті шарты болып табылады.

$ділет органдары мемлекеттік тіркеуге ұсыныл-
ған нормативтік құқықтық актілерді тіркеу бары-
сында, ең алдымен құқықтық са рап тама жүргізеді.

Ол �з кезегінде, нормативтік құ қықтық актіні 
қабылдаған мем лекеттік органның қолданыстағы 
заңнамалық актілерде к�зделген тікелей құзыретінің 
болуын қажет етеді, яғни заң актілерінде мем-
лекеттік органның тиісті норматив тік құқықтық 
актіні немесе нақты тәртіптерді, нысандарды және 
басқа құжаттарды бекіту құзыреті тікелей к�рсетілуі 
тиіс. 

Демек, қабылданған нор матив тік құқықтық 
актілерде азамат тар дың заңмен к�зделмеген құқық-
тары мен бостандықтарын шектей тін нормалардың 
қамтылуына жол берілмеуін қамтамасыз етеді. Жо-
ғарыда аталған қағидалар азамат тар дың құқықтары 
мен бостан дықтарын қорғауды қамтамасыз ету 
мақсатында жүргізіледі.

Орталық және жергілікті орган дардың нор-
мативтік құқықтық актілерінің жобаларын әзірлеу 
ж�ніндегі орталық және жергілікті органдардың 
құзыреті «Құқықтық актілер туралы» заңына сәйкес 
айқындалады. Нормативтік құқық тық актілер қазақ 
және орыс тіл дерінде әзірленеді.

Нормативтік құқықтық акті лердің жобаларын 
әзірлеу сапасын, әдеби тiл нормаларының, заң тер-
минологиясы мен заң техникасы ның сақталуын, 
қазақ және орыс тілдеріндегі мәтіндердің теңтүп-
нұсқалығын әзірлеуші мемлекеттік органдар 
қамтамасыз етеді.

$зірлеуші органмен барлық сараптама алы-
нып, мүдделі мем лекеттік органдармен келісіл-
геннен кейін, нормативтік құқықтық акт жобасы 
$ділет органдарына ке лісуге жолданады. Келісуге 
түскен нормативтік құқықтық акт жоба сына 
$ділет орган дарымен сарп тама жүргізіледі. 
Сараптама нәти жесі бойынша кемшіліктер анық-
талған жағдайда қайта пысықтауға жолданады. 
Кемшіліктер анық тал маған жағдайда жоба ке-
лісіліп, әзірлеуші органмен мемлекеттік тіркеуге 
ұсынлады. 

$ділет органдарынан мемле кеттік тіркеуден 
�ткен нормативтік құқытық актілер Қазақстан 
Респуб ликасының электронды қадағалау банкіне 
автоматты түрде жарияла нады. Бұл нормативтік 
құқықтық актілерді Қазақстан Республи ка сының 
кез келген азаматы таны суы на болады.

М.ҚАЙРАТОВ, 
Абай облысы, 
ділет департаментінің 

нормативтік құқықтық актілерді 
тіркеу б�лімінің басшысы
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НОРМАТИВТІК ҚҰҚЫҚТЫҚ 
АКТІЛЕРДІ ТІРКЕУДІҢ МАҢЫЗЫ

Еліміз соттал�андарды стап 
тру �шін 55 миллиард те�гедей 
шы�ындалады. Бл ретте жаза ба-
сып, жауап�а тартыл�андар аба�-
тыда �анды�ол кәнігі �ылмыс кер-
лермен бірге �мір с�реді. «Итпен 
жат�ан битпен трар» дейді халы� 
даналы�ы, бл жа�дай азаматтар-
ды� �ылмыс әлеміне тартылуына 
ы�пал етеді. Дегенмен бл пробле-
ма ларды тегіс дерлік шеше алатын 
технологиялы� м�мкіндік бар. Оны 
енгізу 2020 жылы бастал�ан еді, 
�азір біршама то�ырап тр�андай. 

БІЛЕЗІК ТАҚҚАНДАР АЯҒЫН 
АҢДАП БАСАДЫ

$ңгіме қылмыскерлердің аяғына 
тағылатын «электронды білезік» туралы 
болып отыр. Мысалы, Антикор 2020 
жыл дан бері күзетпен ұстауға қатысы 
жоқ бұлтартпау шарасы қолданылған 
адамдарды қадағалау үшін электронды 
білезіктерді пайдалану бойынша халық-
аралық тәжірибені енгізді. 

– Электронды білезік – күдіктінің 
не месе айыпталушының аяғына бекітіл-
ген радиоэлектронды модуль. Адам оны 
алып тастауға немесе оған кез келген 
жол мен механикалық әсер етуге тырыс-
са, дереу дабыл сигналы қосылады және 
Антикордың кезекші б�ліміне хабарлама 
жіберіледі, – деп түсіндірді Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл агентті-
гінің мамандары.

Ішкі істер органдары да бұл техноло-
гиялық шешімді оңды санайды. 2021 
жылы тұңғыш рет елордада, пробация 
қыз меті сотталғандарға арналған 
элек тр онды білезіктерді қолдана бас та-
ды. Сол жылы жыныстық тиіспеушілікке 
қарсы баптарда к�зделген қылмыс 
жасаған 7 сотталғанға е-білезік тағылды.

Aйткені қолданыстағы заңнамаға 
сәйкес, аталған баптармен сотталған-
дарға сот үкімімен белгілі бір орындарға 
баруға, атап айтқанда оқу орындарына 
жақындауға, түнгі уақытта үйден шығуға, 
пробация қызметіне хабарламай, 
тұрғылықты жерінен тыс жерлерге, �зге 
�ңірлерге кетіп қалуына тыйым салын-
ған. 

Е-білезіктер осы шектеу-тыйымдар-
дың бәрінің сақталуын қамтамасыз 
етеді. Онсыз әрбір қылмыскердің қасына 
бір-бір бақылаушыдан күзет қою мүмкін 
емес. Ебін тауып, бет-жүзін бүркемелеп, 
тыйым салынған жерден бір-ақ шығуы 
мүмкін. Мұны «Сергек» және басқа бей-
не бақылау камераларымен анықтау 
қиын. 

ІІМ-нің хабарлауынша, электронды 
білезік арқылы пробация қызметінің 
инспекторы сотталғандардың жүріс-
тұры сын, бекітілген талаптарды сақ-
тауын онлайн, нақты уақыт режимінде, 
қалт еткізбей қадағалай алады. Бұл үшін 
инспектордың бұрынғыдай үнемі ком-
пьютердің алдында тапжылмай отыруы 
қажет емес. 

Барлық ақпарат оның планшетіне, 
смартфонындағы арнайы қосымшаға 
беріледі. Тиісті деректер жазылып, ар-
хивтелінеді. Инспекторлардың бірін-бірі 
ауыстырып, кезекшілік жүргізуі де қажет 
емес. Түнде ұйықтап тұрып, «білезікті-
лердің» �ткен кезеңде немен айналысқа-
нын, қай бағытта қозғалғанын тез қарап 
шыға алады. ІІМ-нің мәліметінше, мұ-
ның бәрін қызметкер компьютердің, 
план шеттің немесе смартфонның к�ме-
гімен жеке кабинет арқылы тексере 
алады.

«Егер сотталған адам белгіленген 
шек теулерді бұзса немесе білезікті за-
қым дауға тырысса, бұзушылық туралы 
дереу дабыл түседі. Белгіленген тыйым 
салуларды бұзу, электрондық бақылау 
құралдарын қолданудан бас тарту немесе 
жабдықты бүлдіру анықталған кезде 
пробация қызметі жазаның түрін бас 
бостандығынан айыруға �згерту туралы 
мәселені қарау үшін материалдарды 
сотқа жібереді», – деп түсіндірді ІІМ 
мамандары. 

БҰЛ ТЕХНОЛОГИЯ ҚАЗАҚСТАНДА 
НЕГЕ КЕҢ ТАРАЛМАДЫ?

Антикордың дерегінше, электронды 
білезіктер 2020 жылы – 6, 2021 жылы – 
27, 2022 жылы – үй қамағында отырған 
41 күдіктіге қатысты қолданылыпты. 
Aсім қомақты, бірақ к�рсеткіш бәрібір 
т�мен. 

«Агенттік жедел-тергеу желісі 
 бо йынша қылмыстық процесті ізгілен-
діру және цифрландыру қағидаттарын 
ұс танады. Күзетпен ұстаумен байла-
ныс ты емес бұлтарпау шарасы таңдал-
ған адам дарды қашықтан бақылауға 
ар налған электрондық бақылау құрал-
дарын (біле зіктер) пайдалану қамта-
ма сыз етілген. Бұл құрал бекітілген 
ре  жимді бұ зуға та лаптануларға қарсы 
жедел ден қоюға мүмкіндік береді. Осы 
мақсатта оқиға лар дың тарихына қол 
жеткізе отырып, күдіктінің қозғалысын 
минут сайын онлайн-бақылау жүзеге 
асы ры ла ды», – делінген Сыбайлас 
жем қор лыққа қарсы қызметтің баян-
дама сында. 

Ведомство бұл құрал күдіктінің жеке 
�міріне араласуды болдырмайтынына 
назар аудартты. Құзырлы орган қызмет-
кер лері оның баспанасына кіріп, 
тұрақты тексермейді. Мұның сыртында, 
элек трон дық бақылау құралдарын пай-
далану арқасында Антикордың күштері 
мен құралдары да барынша ұтымды 
пайда ланылады. Бір қызметкер бір 
мезгілде бірнеше бақыланушыны қада-
ғалай алады.

Aз кезегінде Ішкі істер министрлігі 
2021 жылы �зіне барлығы 2,5 мыңға 
жуық электронды білезіктер және 25 
мыңнан астам мобильді құрылғылар 
қажет екенін мәлімдеген. Соған 2022 
жылы қол жеткізді.

ІІМ Қылмыстық-атқару жүйесі ко-
митетінің пробация қызметі маманда-
ры ның мәліметінше, күдіктінің немесе 
сот талғанның үйінде бақылау қондыр-
ғысы орнатылады. Біршама салмақты 
болғандықтан, білезік негізінен, оның 
аяғына киіледі. 

Бұл құрылғыны жеткізушілерге қойы-
  латын талап сол, ол біріншіден, су �ткіз-
бейтін болуға тиіс. Aйткені оны тағу шы-
ның суға түсуге мүмкіндігі болуы керек. 

Екіншіден, шаң-тозаңға т�зімді болуы 
шарт: қылмыскерлер �зін шек тейтін құ-
ры л ғыны тазалықта ұстауға мән бер мей  ді. 
Ендеше кірлену, балшыққа бату, шаң басу 
кесірінен құрылғы с�ніп қалмауға тиіс. 

Үшіншіден, білезік ұзақ уақытқа, 
тіпті жылдар бойы тағылатындықтан, 
оның «гипоаллергенді» болуы, теріде 
тітіркену, қызару, б�рту сияқтыларды 
тудырмағаны маңызды. Мамандардың 
айтуынша, білезіктің міндеті – күнде-
лікті �мірде қиындықтар келтіріп, сот-
талған ның �мірін тозаққа айналдыру 
емес, оның заң аясында дұрыс жүріс-
тұрысын қамтамасыз ету.

Қазақстанның біраз �ңірінде ин тернет 
нашар аулайтыны мәлім.  Соған 
қарамастан, пробация қызметі е-біле-
зіктің желіден ажырап қала алмайтынына 
сенімді: ГЛОНАСС/GPS-ті тікелей жер-
серігінен аулайды. Егер оны тағушы 
талапты бұзып, үйінен сыртқа шықса, 
немесе қаладан кетіп қалуға ұмтылса, да-
был пробация қызметкерінің автомат тан-
дырылған жұмыс үстеліне келіп түседі. 

Ішкі істер органдарының ардагері 
Болат Мұқышев электронды білезік-

тердің қылмыстық-атқару жүйесін жаң-
ғыртуда үлкен р�л атқаратынын жеткізді. 

– Сотталғандарды, күдіктілерді қа-
шықтықтан бақылау құралдары олардың 
қылмысқа қайтадан бару қаупін т�-
мендетеді. Бассыз кеткені болмаса, 95 
пайыз дайы үнемі бақылауда екенін 
түсініп, аяғын тарта басады. Осы арқылы 
пробация қызметінің бақылау сапасы 
жақсарады. Бірақ электронды білезік-
терді пайдалану үлесі сол бұрынғыдай 
т�мен болып қалды. Мұның объективті 
де, субъективті де себептері бар. Ең бас-
тысы, жете қаржыландыру қажет. Бұл 
құрылғылар арзан емес, 10-20 мың тең-
геден басталады. Шығындарды азайту 
үшін ҚАЖ комитеті білезіктерді жалға 
алады. GSM/GPRS арнасы арқылы 
онлайн бақылау шығыны да аз емес. 
Сала ның мәселелері шешілсе, бола-
шақта электронды білезіктерді қолдану 
бас бостандығынан айырудың баламасы-
на айнала алар еді, – деді Б.Мұқышев.

Электронды бақылау тек білезіктен 
ғана тұрмайды. Қызметке білезіктер 
жиынтығы, сим-карталар, байланыс 
қызметтері, бағдарламалық қамтамасыз 
ету, техникалық сүйемелдеу кіреді.

Сонымен қатар электронды бақылау 
тек е-білезікпен шектелмейді. Aзін 
жақ сы жағынан к�рсеткен сотталушы-
лар дың қозғалысын бақылау үшін 
оларға білезік орнына, арнайы бағдар-
лама орнатылған шағын планшет 
беріледі. Оны олар әрдайым �зімен 
бірге алып жүруге тиіс. Мұндай қо сым-
шаны �зге мобильді құрылғыларға 
енгізуге болады. 

ҚАЙ ЖАҒЫНАН ДА 
ОРЫНДЫ ЖОБА

Бұл технологияны қолдану жалғасын 
тапты. 2024 жылғы 10 сәуірде 5 миллион 
теңге пара алды деген күдікке іліккен 
Маңғыстау облысының Құрылыс, сәу-
лет және қала құрылысы басқармасы 
бас шысының аяғына электронды білезік 
тағылғаны белгілі болды. Антикордың 
хабарлауынша, маңғыстаулық шенеунік-
ке қатысты сотқа дейінгі тергеу аяқтал-
ды. Ол құрылыс объектісі бойынша 
мем  лекеттік сатып алу туралы келісім-
шарт аясында қаражатты тездетіп және 
ке дергісіз аудару үшін бизнес �кілінен 
пара алды деп айыпталған. 

Қылмыстық іс сотқа жолданды. Со-
ған дейін күдіктілер – басқарма басшысы 
және пара берген бизнесмен электронды 
білезікпен үй қамағында отырады. 

Бизнес омбудсмен Рустам Жүрсінов 
те мәселен, кәсіпкерлерді жаппай түр-
меге тоғыта бермеген ж�н деп санайды. 
«Кімнің жерін жерлесең, соның жырын 
жырларсың» дейді халқымыз. Түрмеге 
қамалған адам қылмыскерлермен ара-
ласып, солардың жолына түсуі мүмкін. 
Электронды білезіктер – заң бұзған 
бизнес �кілдерін бұлтартпау шарасының 
ең ұтымды тәсілі. Соттардың дерегінше, 
қолданылатын санкциялардың 97%-ы, 
яғни 12 801 оқиғаның 12 455-інде қамау-
да ұстау болған. Үй қамағы небәрі 2% 
немесе 240 жағдайда қолданылған. Бұл 
ретте электронды білезіктер 0,3% немесе 
37 жағдайда ғана пайдаланылды. Биз-
несмендерді бас-к�з демей, қылмыстық 
процеске тарту үлкен проблемаға ай-
налды», – деді Р.Жүрсінов. 

$ділет министрі Азамат Есқараев 
тағы бір проблемаға екпін түсірді: Қа-
зақстанда бюджеттің жетіспеушілігі 
салдарынан «қамаққа алу үйлерін» 
(арестные дома) салу мәселесі шешілмей, 
кейінге шегерілді. 

– Негізінен елімізге 29 қамақ үйі 
керек. Олардың құрылысы 57 миллиард 
теңгені талап етеді. Сондай-ақ олардың 
жұмысын қамтамасыз ету үшін 2,5 мың 
бірлік персонал, жұмыс орнын ашу қа-
жет болады. Сонымен қатар оны қамта-
масыз ету үшін жыл сайын 3 миллиард 
тең ге к�лемінде қаржыландыру мәселесі 
қарастырылуы керек. Сондықтан бюд-
жет жағдайына байланысты бұл мәселе 
жуық арада шешіле қоймайтын түрі 
бар, – деді министр.

Ресми мәлімет бойынша қазақстан-
дық түрмелерде 34 мыңнан астам адам 
жазасын �теуде. Олардың �мір сүруіне 
бюджеттен әр адамға жылына 1 миллион 
600 мың теңге, яғни жалпы к�лемі 54-55 
миллиард теңге б�лінеді. 

$лемнің к�птеген елінде электронды 
білезік түрмеге қамауға балама ретінде 
қол данылады. Бұл түрмедегілерді 
асырап-бағуға кететін қыруар қаржыны 
үнемдейді, �йткені білезікпен �з баспа-
насында отырғандар �зін-�зі күтуге, 
тамақтандыруға, киіндіруге, басқасына 
�зі шығындалады.

Биылғы 28 наурызда Бас прокурордың 
бірінші орынбасары Т.Тәшімбаевтың 
т�рағалығымен �ткен қылмыстық про-
цесте бұлтартпау шараларын қолдану 
мә селелері бойынша ведомствоаралық 
кеңесте де осы мәселе талқыланған бо-
ла тын. Жиынға қатысушылар бас бос-
тан дығынан айырумен байланысты емес 
баламалы процестік мәжбүрлеу шара ла-
рын қабылдау, соның ішінде электрондық 
бақылау құралдарын – электронды біле-
зіктерді кеңінен қолдану қажеттілігі 
ж�нінде ортақ байламға келді. 

Мемлекет пробация қызметінің есе-
бінде тұрған барлық адамға электрондық 
бақылау құралдарын қолдану практика-
сын кеңейтуді жоспарлап отыр. Қалай 
болғанда, қылмыстық қудалау саласын 
ізгілендіру үшін де, қамақ үйлерін 
қапта тып салу сияқты шығындардан 
бюджет қаражатын үнемдеу үшін де 
электронды білезік сияқты қашықтан 
қадағалау тех нологияларын кеңірек 
енгізген орынды.

«ЭЛЕКТРОНДЫ БІЛЕЗІК» 
ҚЫЛМЫСТЫ БАҚЫЛАЙ АЛА МА?
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Елдос СЕНБАЙ

Электронды бақылау тек 
е-білезікпен шектелмейді. 

�зін жақ сы жағынан к�рсеткен 
сотталушы лар дың қозғалысын 

бақылау үшін оларға білезік 
орнына, арнайы бағдарлама 
орнатылған шағын планшет 
беріледі. Оны олар әрдайым 

�зімен бірге алып жүруге тиіс.
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Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қала сы, Б.Саттарханов 
даңғы лы №29В мекен жай да орна ласқан А.Ясау и атын дағы 
Халықаралық қазақ-түрік университеті. (Университет) Телефон: 
+7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

       Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» 
Регламентінің 23-бабының f тармағы негізінде университетімізге 
қарасты «Яссы» қо нақүй ғимаратының жылу су жүйесін ауыстыру 
жұмыстарын жүргізуін сатып алу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын тауар лардың жеткізілу 
мерзімі: тараптар келісімшартқа қол қойған күннен бастап, құрылыс 
мердiгерлiгiнiң шарты бойынша мердiгер тапсырысшының 
тапсырмасы бойынша шартта белгiленген мерзiмде белгiленген 
объектiнi салуға не 8зге де құрылыс жұмысын орындауға мiндеттенедi.

        Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға 
университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 10-бабына сай 
баға ұсыныстарымен бірге т8мендегі құжаттарды ұсынуларыңызды 
сұранамыз:

1. Құрылыс мердігерінің қаржылық жағдайы туралы банктен 
алған анықтамасы;

2. Сатып а лу нысаны болып табылатын ж ұмысты атқару 
саласындағы тәжірибесін растайтын құ жаттары (келісімшарт, 
электрондық шот фактура, орындалған жұмыс актілері)

3. Құрылыс мердігерінің заң талаптарына сәй кес тиісті құзіретті 
органдарға тіркелуі туралы анық тама;

4. Мердігер жұмыстың сапа сәйкестігін тексеру мақсатында 
қолданылатын құрылыс тауарларының үлгілерін, каталогтарын 
немесе суреттерін 8ткізуге тиіс.

5. Құрылыс мердігері ҚҚС т8леуші болса сатып алынатын тауарлар 
бойынша ұсынған баға ұсынысының ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Құрылыс мердігерінің уәкілетті органнан берешегі жоқ туралы 
анықтамасы.

7. Конкурсқа қатысуға және шарттық кепілдік ретінде конкурсқа 
ұсынылған жалпы  соммасының кем дегенде 5  пайызы (%) м8лшерінде  
мына есепшотқа аударылуы талап етіледі: Қ.А.Ясауи атындағы ХҚТУ 

м е к е м е с і ,  Б С Н-9 9 0 4 4 0 0 0 8 0 43,  Б С К-H SBK K Z K X ,  ЖС К-
KZ436010291000010707, Кбе-16, «Қазақстан Халық Банкі» АҚ немесе 
банктік кепілдік берілуге рұқсат.

Сатып алынатын тиісті құрылыстың тізімі мен келісім шарт 
үлгісін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру парақшасынан 
немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда 
орна ласқ а н А .Ясау и ат ы н да ғ ы Х а л ы қ ара л ы қ қ а за қ-т ү рі к 
университеті, Ректорат ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 02.05.2024 (15:00), 
№201 кабинет.

Сатып алуға 8тінімді 8ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке 

салынып, м8р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан бастап 
7 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан А.Ясауи атындағы Халықаралық 
қазақ-түрік университеті, Ректорат ғимараты, №203 кабинетте 
қабылданады

Атырауда  к�тіліп отыр�ан �лкен 
су тас�ыны мамыр айыны! басында 
келуі м�мкін. М$ндай болжамды 
жергілікті �алымдар Жайы� *зеніні! 
�арыштан т�сірілген суреттері, су-
ды! а�у жылдамды�ы мен суды! 
жо лай арналар�а тарауын негізге 
алып жасап отыр.

ҮЛКЕН СУ НЕГЕ «КЕШІКТІ»?
«Қазгидромет» РМК Атырау облысы 

бо  йынша филиалының инженер-гидро-
логы Людмила Приданованың айтуын-
ша, Атырауға үлкен судың «кешігуінің» 
табиғи себебі бар.

«22 сәуір, 08:00 сағаттағы жағдай                
бо йынша, Жайық 8зенінің  Атырау қала-
сын дағы гидропостындағы су деңгейі 412 
сантиметрді к8рсетті. Тәулігіне су  +3 
сан  ти метр к8теріліп отыр. Су тасқыны 
бас талғаннан бері жалпы к8терілуі 221 
сантиметр құрайды. Қазір Қиғаш 8зе-
нінің де су деңгейі к8терілуде. Осындай 
ахуал Жайықтың Махамбет, Индер ауда-
нындағы гидропосттарында да бай қалу-
да. Иректі су қоймасының негізгі суы 
Қазақстанның Ресеймен шекара сында 
т8гілді. Соның арқасында күті летін су-
дың жылдамдығы т8мендеді. Сондықтан 
Атырауға үлкен су кеш келеді деп болжап 
отырмыз», – деді ол.

Ғалымдардың пайымдауынша, қазір 
Атырау қаласымен бірге, Индер, Исатай 
және Махамбет аудандарына су келу 
қаупі т8ніп тұр. Сол себепті каналдарды 
қазу, Каспий теңізінің табанын тереңдету 
және 8зен жағалай б8гет соғу жұмыстары 
қарқынды жүріп жатыр.

СОКОЛОК КАНАЛЫ ТЕРЕҢДЕТІЛІП, 
ҚОСЫМША АРНА ҚАЗЫЛДЫ

Қазірдің 8зінде Атырау қаласында 
Со колок каналында жағалау бекіту жұ-
мыстары толығымен аяқталды. Соколок 
каналы үлкен стратегиялық маңызға ие. 
Үлкен суды «күтіп алатын» «қақпа» десек 
те болады. 

Жайық 8зенінің Атырау қаласына 
қарай ағатын мол суын азайтуға арналған 
басты каналдың бірі – Соколок. Оның 
су 8ткізу қабілеті секундына 100 текше 
метрді құрайды. Ұзындығы 32 шақырым 
болатын каналдың ерекшелігі – ол қала-
ны айналып, Жайық 8зені мен Каспий 
теңізін жалғастырып жатыр. – Соколок 
бойынша бастапқы жоспар қолданыстағы 
каналды дамбалармен бекіту еді. Алайда 
жағдайды зерделей келгенде, ескі арна-
мен қатарластырып жаңа канал қазу 
туралы шешім қабылданды. Себебі ескі 
каналдың к8п жері батпақ, техниканың 
ж ұмысын шектейтін болды, – деді 
учаскенің координаторы Олжас Сұлта-
нов.

Жаңа каналдың барлық стандартқа 
сәйкес нығыздалған 8з дамбасы бар, 
биік  тігі Балтық межесі бойынша 21 метр. 
Еңіс жерлердің барлығы геодезиялық 
белгілермен реттелген.

АЙМАҚТА МОБИЛИЗАЦИЯ 
ЖАРИЯЛАНДЫ

Атырауда мобилизация жарияланып, 
әскери міндетте жүрген азаматтар жаға 
бекіту жұмыстарына жұмылдырылып 
жатыр. Қазір Атырау қа ласын дағы                
Жа йық жағалауын бекіту жұмыстарына 
аумақтық қорғаныс бригадасының 78 
әскери міндетті азаматы қатысуда.

– 20 сәуірден бастап 78 әскери мін-
детті азамат  жаға бекіту жұмыстарына 
жұмылдырылды. Қазір бізге Жайық 

8зенінің оң жағалауы б8лініп берілді. Біз 
бұл аумақта еріктілер к8терген б8геттерді 
нығайтып жатырмыз, – деді аумақтық 
қорғаныс батальоны командирі  Руслан 
Спанов.

Айта кетейік, әскери міндеттілер 
қала және облыстың 7 ауданынан шақы-
рылған. Олар Атырау қаласында атқа-
рылып жатқан жағаны нығайту жұмыс-
тарына 29 сәуірге дейін қатысады.

22 сәуірдегі жағдай бойынша, бір ғана 
Атырау қаласында 221,1 шақырым б8гет 
тұр ғызылды. Жаға бекіту жұмыстарына 
993 арнай ы т ех н и к а,  1 496 ұ й ы м 
қызметкер лері,  2 864 ерікті, 1 751 әскери 
қызметші қатысып жатыр. 

БАТЫС ҚАЗАҚСТАН ОБЛЫСЫМЕН 
ШЕКАРАЛАС БАҒЫРЛАЙ 

КАНАЛЫНА СУ КЕЛДІ
Индер ауданында т8рт суару-сулан-

дыру каналы бар. Ақсай, Бағырлай, Ал-
ғабас–Жорық, Құрай лысай кана л-
дарының жалпы ұзындығы 302 шақы-
рымды құрайды. Соның ішінде ең ұзыны  
105 шақырымды құрайтын Бағырлай 
каналы. «Бағырлай каналы да стратегия-
лық маңызға ие. Себебі бұл канал Атырау 
облысы мен БҚО-ның шекарасы болып 
есептеледі. 1994 жылы су тасқыны кезін-
де Бағырлай каналына үлкен су келген 
еді. Биыл да Батыс Қазақстан облысы 
территориясында судың к8п болуына 
байланысты, шекараға үлкен су келіп 
тұр», – дейді «Казсушар» РМК Индер 
8ндірістік учаскесінің басшысы Сайлау 
Байбосынов.

Қазір Индер ауданында Бағырлай, 
Ақсай каналында жаңғырту жүріп жа-
тыр.

Исатай ауданында 8 сәуірден бастап 
жал пы ұзындығы 75,28 шақырымды құ-
рай тын б8геттер соғылды. Бұл туралы 
Иса тай аудандық жедел штабы мәлімдеді. 
«Ауданның т8рт ауылдық округіне бюд-
жет есебінен және еріктілердің к8мегімен 
шамамен 296 100 қап жиналды. Жаға 
жұмыстарына 49 бірлік техника қатысты, 
мемлекеттік қызметшілер мен мекеме 
қызметкерлерінен – 300, еріктілерден 
– 453, барлығы – 753 адам жұмылдырыл-
ды», – делінген жедел штабтың ресми 
ха бар ламасында.

МАЛДЫ ДА ЭВАКУАЦИЯЛАДЫ
Индер ауданында үй жануарларын 

қауіпсіз аумаққа к8шіру жалғасуда. Қазір 
арнайы б8лінген орындарға 5 000-нан 
астам ұсақ мал және 1 700 ірі қара мал 
к8шірілді. Үй жануарларын к8шіру жұ-
мыс тары Индер аудандық ауыл шаруа-

шылығы б8лімі және ауылдық округ 
әкімдіктерінің мамандары қатысады. 

Сондай-ақ қауіпті орындар белгіле-
ніп, ықтимал су тасқынының арнайы 
картасы әзірленді. – Қауіпсіз аймақ-
тардың координаттары белгіленді. Бү-
гінгі күні Құрылыс және Жарсуат ауы-
лынан қауіпсіз жерге қойларды шығарып 
жатырмыз. Сонымен қатар Жарсуат 
ауылында малды к8шіру орын дары да 
анықталады, – деді Индер аудан дық 
ауыл шаруашылығы б8лімінің бас ма-
маны Абай [бдіров.                                                                                                                

БІР ҚОЛЫ ЖОҚ !ЛИЯНЫҢ ЕРЛІГІ 
57 жастағы [лия Досмұханованың 

ерлігі к8пті тәнті етіп отыр. 3-топтағы 
мүгедек әйел қиын жағдайына қарамас-
тан, тасқынмен күреске бар ерік-жі гері-
мен жұмылып жүр.

Жолдасы және үлкен ұлымен бірге 
ерікті түрде волонтерларға тамақ дайын-
дауды ұйымдастырып ж үрген [лия 
бірлік бар жерде жақсылық болатынына 
сенімді. – Күн сайын тамақ дайындап, 
шатырдың ішін жинаймын. Күйеуім мен 
ұлым қаптарды құммен толтырады. Күн-
түн демей жұмыс істеп жүрмін. Мен бұл 
әрекетімді ерлік деп ойламаймын, ел 
басына күн туған кезде қолдан келген 
ісімді жасап қана жүрмін», – дейді [лия 
Досмұханова.

Айта кетейік, Атыраудағы жағалау 
бекіту жұмыстарына түрлі ұйымның 
3 875 қызметкері, 3 741 волонтер, 1 751 
әс кери қызметші тартылып отыр.           

ПШОННЫҢ САБАҒЫ
Пшон есімді ит әлеуметтік желілердің 

нағыз жұлдызына айналды. Пшон Ма-
хам бет ауданының Сарытоғай ауылында 
тұрады. Итте болса Пшон құм салынған 
қапшықтарды тасып, иесіне к8мек 
қылып жүр. 

Қожайыны Зәмзагүл Жаңабаеваның 
айтуынша, Пшон үш жаста. Осы үш жыл 
ішінде Зәмзәгүл Пшонға әбден бауыр 
басып кеткен. [рі біраз нәрсені үйреткен. 
– Қапшықтарды тасу маған қиындау. 
Сосын итімді к8мекке шақырдым. Бір 
демде арқасына екі қапты саламын, 
Пшон оны  жағаға сүйреп апарды, – дейді 
Зәмзәгүл . 

Еңбек ардагері Атайман Тасымұлы-
ның айтуынша, тасқын су Атырау хал-
қын біріктірді. «Халық демде бір жеңнен 
қол шығарып, қиындыққа т8теп бере 
алды. Үш күн, үш түн қасқайып қарсы 
тұ рып, ауылдарын аман алып қалған 
қызыл қоғалықтардың бірлігі, Құлсары-

ны су басып жатқан уақытта  тұтас бір 
ық шамауданды тасқынға бермеген бере-
келіктердің ерлігі, тасқынға қарсы 
тұрып, күні-түні б8гет соғып жатқан 
атыраулық азамат тардың үлкен ісі 
сүйсінтеді. Бұл жағдай қарға тамырлы 
қазақ халқының қандай қиындық болса 
да, біріге алатын үлкен күш екенін к8р-
сетті», –  дейді ақсақал.

ТҮЙІН.

Қазір халықтың береке-бірлігі сынал-
ған шақ болып тұр. Қарғын судың әлегі мол  
болса да, қалың елдің табандылығы мен 
ауызбіршілігі әлдеқайда  мығым екеніне  
к@з жетті. Мемлекеттің құтқару және 
тасқынның зардабын азайту шараларын  
ұйымдастыруда біршама жүйелі әрекет 
еткені де байқалады.  Еріктілер, сарбаздар, 
қызметшілер, тіпті  қариялар да  қарғын 
судың зардабын жою үшін тер т@гіп жатыр. 

Баян ЖАНҰЗАҚОВА,
Атырау облысы

АТЫРАУ ТАСҚЫНҒА ДАЙЫН БА?

Иә, саяжайдағы үйі суға кеткен          
аға йынға Үкімет үй береді. Егер саяжай 
оның жалғыз тұрғылықты жері болса, 
онда ол отбасыға басқа жерден үй алып 
беру немесе салып беру мәселесі қарас-
тырылады. Егер ол отбасының қалада 
немесе басқа жерлерде үйі болса оған 
үй берілмейді. Белгілі нәрсе біреу. 
Үйдің к8лемі 80 кв метр болады, әрі 
құны 22 млн теңгеден аспайтын үй 
қарас тырылады. 

–Үйлері суға кеткен халыққа үй 
алып береміз. Немесе салып беру жа-
ғын қарастырып жатырмыз. Тек жалғыз 
ескеретін жайт бар. Біз суға кететін 
жерден енді үй салмаймыз. Бұл – әсіре-
се саяжайларға қатысты. Саяжай да 
үйлері суға кеткен халыққа үй бе ріледі. 
Бірақ саяжайдан бермейміз. Себебі 
саяжай жылда суға кетеді. Ха лық ты 
қа уіп сіз жерге к8шіреміз. Осылайша, 
сая жай бау-бақша егетін маусымдық 
орынға айналады. Сая жайдың негізгі 
міндеті сол ғой. Біз осы ны қайтармыз, 
– де ді облыс әкі мінің орынбасары Ті-
леп берген Каюпов. 

Үйлері суға кеткен ағайынға үй бе-
рерде [ділет департаментінің базалары 
арқылы тексеріледі. Суға кеткен адам-
дар үй алу үшін оның атында ешқандай 
үй болмауы керек. Яғни, саяжайдағы 
баспанасы жалғыз бас паналайтын 
орны болып отырған ағайынға ғана үй 
беріледі. Ауылда немесе қалада үйі бар 
жандарға бұл мүмкіндік қарастырыл-
маған. 

«Бұл – Үкіметтің халықтың тұрғын 
үй жағдайын жақсартуға арналған мем-
лекеттік бағдарламасы емес. Бұл т8тен-
ше жағдайдың салдарын жою үшін 
жа салып жатқан дүние. Сон дықтан 
түсіністікпен қараңыздар», – деді ай-
мақ басшысының орынбасары 8з с8-
зінде. 

Су тасқынынан зардап шеккендер 
тағы бір жағдайды түсінуі керек: Мем-
лекеттен берілетін үйдің к8лемі бәріне 
бірдей болады. 

Мысалы, «менің саяжайдағы үйім 
150-170 кв метр еді, маған сондай үй 
ке рек», – деген талап ескерілмейді. Ха-
лық тың бәріне, ауылдағы үйлері суға 
кет кен дерге де, саяжайдағы ағайынға 
да 80 кв метр үй салынады. 

Бір қуантарлығы үйлердің құрлы-
сымен жергілкті мердігер компаниялар 
айналысатын болыпты. 

Қазір басты мәселе Қарат8бе ауда-
нының Қоржын ауылына қатысты 
болып отыр. Себебі су тасқынының 
бірінші кезеңінде қарғын су осы ауыл-
ды түгел шайып кеткен болатын. Бір 
ауыл түгел су астында қалды. Жолдары 
жабылды. Халық аудан орталығына 
эва куцияланды. Ендігі мәселе осы 
ауыл тұрғындарына арнап жаңадан 
ауыл тұрғызуға келіп тіреліп тұр. Атқа-

ру шы билік басында Қоржын ауылын 
су жетпейтін биік нүктеге к8шіреміз 
деген ұсыныс айт қан. Бірақ жергілікті 
халық келіс пепті. 

– Қарат8бе ауданы, Қоржын ауы-
лының халқы басқа жерге к8шуге ке-
ліс кен жоқ. Халық «^мір бойына тұр-
ған жеріміз, ата-бабамыздың қорымы 
да осында, біз туған жерді тастап 
ешқайда к8шпейміз» деген талабын 
айтты. Біз елдің талабына құрметпен 
қараймыз. Сондықтан да Қоржын аулы 
сол орынға тұрғызылады. Тек енді 
ауыл ды қоршай тын б8геттердің құры-
лысын қатар жүргізетін боламыз. Ауыл 
жылда суға кетпес үшін аулды б8гетпен 
қоршай мыз, – деп түсіндірді бұл ше-
шімді аймақ басшысының орынбасары        
Т.Каюпов. 

Үйлері суға кеткен халыққа салы-
натын үйлердің құрылысын 1 тамызға 
дейін аяқтайтынын айтты атқарушы 
билік 8кілдері. 

Тағы бір ескеретін жайт су тасқы-
нынан зардап шеккен халыққа арнап 
салынатын үйлерге бюджеттің ақшасы 
шығындалмайды. «Бұл жұмыстар ірі 
кәсіпкерлер мен қорлардың демеуші-
лігмен салынады», – деді БҚО әкімінің 
орынбасары. 

[зірге белгілісі  «Қазақстан хал-
қына» қоғамдық қоры Батыс Қазақстан 
облысында су тасқынынан зардап шек-
кендерге 114 үй салатындығы.  Жақында 
ғана «Қазақстан халқына» қоғамдық 
қоры және Батыс Қазақстан облысының 
әкімдігі 8ңірдің Сырым ауданында су 
тасқынынан зардап шеккен отбасылар 
үшін тұрғын үйлер салу туралы мемо-
рандумға қол қойды. Аталған келісімге 
сәйкес бой к8теретін үйлер қордың 
қаржы ресурстары есе бінен жергілікті 
атқарушы органдар ұсынған үлгілік 
жоба негізінде салы нады. 114 тұрғын 
үйдің 49-ы Жымпиты ауылында, 25 үй 
Бұлдыртыда, 38 үй ^леңті ауылында, 
бір үй Жетік8лде салынса, тағы бір 
баспана Жаңақоныс ауылында бой 
к8тереді. Са  лы на тын үйлер объективті 
тексеру қорытындысы бойынша ж8н-
деуге келмейді және қалпына келтіруге 
жарамсыз деп та ныл ған басапана-
лардың орнына бе ріледі. Ол үшін Батыс 
Қазақстан облы сының әкімдігі су басу 
қаупі жоқ ай мақ тарда жаңа үйлер салу 
үшін жер учаскелерін анықтап, б8лді. 
Сондай-ақ әкімдік қажетті инженерлік 
инфра құрылымды жүргізуді қамта-
масыз етпек. Құрылыс жұмыстарының 
бары сын, үйлердің сапасын бақылау 
мен қадағалауды облыс әкімдігі мен 
қоғам белсенділері бірлесіп жүзеге асы-
ратын болады. 

Жанат ҚАЙРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Батыс 1аза�стан облысында су тас�ыныны! екінші тол�ыныны! 
екпіні �атты болды. Ресейден келген су бірнеше ауылда�ы �й мен �ала 
ма!ында�ы саяжайды басты. Облысты� ма!ызы бар бірнеше жолды су 
шайып кетті. Б�гінгі к�нге бірнеше ба�ыт бойынша �атынас әлі �осыл�ан 
жо�. Билік *кілдері �атынассыз �ал�ан елді мекендерге �ажетті азы�-
т�лікті тік$ша�пен тасымалдап отыр. Дегенмен осы бір �иын к�ндерде 
жылт еткен жа�сы жа!алы� бар. <йлері су�а кеткен саяжайда�ы а�айын�а 
�й берілетін болды. М$ны естігін халы� �уанып жатыр.  

САЯЖАЙДАҒЫ ХАЛЫҚ 
ҮЙСІЗ ҚАЛМАЙДЫ



�ыр�ызстан астанасы Азия чем-
пио натын абыроймен �ткізген со� 
к�рес т�рлерінен Олимпиада�а іріктеу 
турнирін �абылдады. Атал�ан сында 
�аза�стан балуандары ба� сынап, ер-
кін к�рестен 2, грек-рим к�ресінен 3 
жол дама же�іп алды. "кі ніш  ке �арай, 
Жә мила Ба�бергенова баста�ан әйел-
дер командасы лицензия�а �ол жет-
кізе ал�ан жо�. Осы орайда Aiqyn-ны� 
тілшісі Олимпиада�а іріктеу турнирін 
�орытындыла�ан болатын. 

ЕРКІН КҮРЕС: АЛЫПТАР 
МҮМКІНДІКТІ ЖІБЕРМЕДІ

Бішкек бозкілемінде еркін күрес ше-
берлері екі жолдама жеңіп алды. Оның бірін 
�лішер Ерғали (97 келі), екіншісін Юсуф 
Батырмұрзаев еншілеген. Екі балуан да 
соңғы ел чемпионатында топ жарып, іріктеу 
турниріне қатысу құқығын әділетті түрде 
жеңіп алды. �лішер жартылай финалда 
Қы тай қазағын ұтса, Юсуф Қыр ғызстан 
ба л уанын қапы қалдырды. 

Ал 57, 65 және 74 келідегі балуандар 
межеден шыққан жоқ. Ерасыл Мұхтарұлы 
(57 келі) алғашқы айналымда-ақ үнді спорт-
шысына есе жіберсе, Маис Алиев (65 келі) 
аса тартысты белдесуде қытайлық қарсы-
ласына жол берді. Аталған белдесу 15:15 
есебімен аяқталып, әдіс сапасына бай-
ланысты Қытай споршысы жеңгенін айта 
кету керек. 2кініштісі сол, 70 келі салмақта 
әлем чемпионатының финалына шығып, 

Азия біріншілігін екі рет ұтқан Нұрғожа 
Қ а й п а нов о л и м п и а д а л ы қ с а л  м а қ т а 
жарқырай алар емес. Бішкектегі тур нирде 
Нұрғожа жартылай финалға қинал май 
жеткенімен, кейін ирандық балуанға 0:10 
есебімен жол берді. Команда үздігінің тас-
талқан ұтылғаны қынжылтады екен. Кейін 
бапкерлер де Қ айпановтың бұ рынғы 
деңгейінен т<мендегенін айтты. «57 келідегі 
Ерасыл Мұхтарұлы әлі жас бала. Ол бала 
жанып кетті. Таңертең тамағын да іше ал-
мады. Үнділік балуан физикалық жағынан 
<те мықты. 65 келідегі Маис Алиев те 20 
жас тағы жігіт. Ол барын салды, бірақ Қы-
таймен күрескенде қателік жасады. Тә-
жірибе жетпеді. Бес ұпаймен алда келе жа-
тып, жеңісті қолдан беріп қойды. Ақылға 
салмады. Бірақ оның күресі ұнады. 74 
келідегі Нұрғожа Қайпанов <те нашар 
күресті. Соңғы жаттығу жиынында да 
босаң сып жүрді. 2зінен т<мен салмақ-
тағылармен дайындалды. «Ертең мықты-
лармен тіресесің, <зіңнен жоғары салмақ 
алсаңшы» деп қанша айттық оған. Сол әсер 
етті. 97 келідегі �лішер Ерғали ойдағыдай 
күресті. 125 келідегі Юсуп Батырмұрзаев 
батырлық жасады. Оның ең осал жері – 

т<зімнің жоғы. Күресі, әдістері бар, бірақ 
т<зім жоқ. Бірінші кезеңге ғана жетеді. 
Оның проблемасы – сол. �йтпесе, әлемдік 
деңгейдегі, медаль салатын балуан. Енді 
Ыстанбұлда <тетін соңғы іріктеу турниріне 
Яшар-Догу халықаралық турнирінде жақсы 
күрескен жігіттерді апарамыз», – деді бас 
бапкер. 

Еркін күрестен Қазақстан командасында 
86, 97 және 125 келіде жолдама бар. Енді 

оларға қалған үш салмақта лицензия алу 
міндеті тұр. 

ГРЕК-РИМ КҮРЕСІ: АЙДОСТЫҢ АСУЫ, 
МЕЙІРЖАННЫҢ �КІНІШІ

«Классикалық» күрестен алты олим-
пиадалық салмақтың біреуінен ғана жол-
дама иеленген едік. 87 келідегі Нұрсұлтан 
Тұрсынов былтыр Белград кілемінде бе-
сінші орынмен қатар, Париж жолдамасына 
қол жеткізген. Бішкектегі іріктеу сынында 
қоржын тағы да үш квотамен толықты. 

А йдос Сұлтанға ли (60 келі), Демеу 
Жадыраев (77 келі) және �лімхан Сыздықов 
(130 келі) Париж кілемінде белдесу құқығын 
жеңіп алды. Иә, күрестегі лицензиялық 
жекелеген спортшыға емес, тұтас командаға 
беріледі. Десе де, бұл балуандар <з салма-
ғында үздік болғандықтан, құрамның <з-
геруі неғайбіл. 

Айдос Сұлтанғали үшін бұл ерекше 
қуаныш. �лем чемпионатында екі рет жүлде 
салған балуан Токио ойындарынан тыс 
қалған еді. 2021 жылы Азия чемпионатында 
топ жарғанына қарамастан, бапкерлер 
Айдосты жазғы ойындарға апарған жоқ. 
Осы бір әділетсіз шешім балуанды еш 

мұқалтпаған екен. Айдос Сұлтанғали Біш-
кекте қарсыластарын күмәнсіз жеңіп, Па-
риж лицензиясын иеленді. 

77 келідегі Демеу Жадыраев үшін бұл 
екінші олимпиада болмақ. Боранбек Қоңы-
ратовтың шәкірті Бішкек кілеміндегі жеңіс-
ті соңғы секундтарда жұлып алды. Кә ріс 
балуанынан ұтылып жатқан ол бел десудің 
аяқталуына аз уақыт қалғанда жеңіске 
жетті. «Жанкүйердің қолдауы мен бір сәтке 
де тоқтатпады. Шешуші белдесуде ұтылып 
жатсам да, алға баса бердім. Уақыт деген 
қызық қой, <зі. Жеңіп жатқанда <тіп бол-
майды, жеңіліп жатқанда зуылдай ж<неледі. 
Енді жақсылап дайында лып, То киода 
кеткен есені қайтаруға тырысамыз», – дейді 
Демеу.

А л 130 келідегі �лімхан Сыздықов 
олим  пиадаға баратын сәтті 12 жыл күтіпті. 
Ол <зінің үшінші олимпиадалық циклінде 
т<рт жылдық додасына жолдама жеңіп 
алды. Токио қарсаңында бапкерлер іріктеу 
турниріне Сыздықовты емес, 40-тан асқан 
Георгий Цурцумияны қойған болатын. Осы 
шешім ел арасында қызу талқыланғаны да 
есте. 2зінің жұлдызды сәтін күткен балуан 
енді Парижге алаңсыз дайындалады.

Бішкекте 67 келідегі Мейіржан Шерма-
ханбеттің лицензиясыз қалғаны <кінтеді. 
Талантты балуан бір жарым жыл бойы жа-
ра қатына байланысты жарыстардан сырт 
қалды. Соған қарамастан, кілемге қайта 
оралып, аз уақыт ішінде жазғы Азия ойын-
дарында күміс алды. Іріктеу турнирінде де 
Мейіржан жақсы қарқынмен келе жатқан. 
Бірақ жапон балуанының кілтін табу мүм-
кін болмады. Соңғы лицензиялық жарысқа 
бұл балуанның бару-бармауы белгісіз. Грек-
рим күресінен Қазақстан командасы 67 
және 97 келіде олимпиада жолдамасына 
таласады.

ҚЫЗДАР ҚУАНТПАДЫ...
�йелдер күресінен Қазақстан коман-

дасы Бішкектегі аймақтық іріктеу тур-
нирінен бірде-бір жолдама ала алмады. 
Командаға ең тәжірибелі деген спортшылар 
да Елена Шалыгина (38 жас), Жұлдыз 
Ешімова (36) к<мектесе алмады. Ал 19 жас-
тағы Лаура Ғаниқызы к<рермен к<з айы-
мына айналғанымен, адуынды үнділік 
қар сыласын жеңуге күші де, тех никасы да 
жеткен жоқ. 

Бас бапкер Қайрат Сағадиевке енді ко-
манданы қайта жасақтауға тура келеді. 

Күрес түрлерінен Олимпиадаға лицен-
зия беретін соңғы жарыс мамыр айында 
Түркияның Ыстанбұл қаласында <теді.           
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«САРЫАРҚА» – 
ҚҰРМЕТ ТӨРІНДЕ

�ара�анды облысында спорт�а деген �ызы�ушылы� к�н-
нен-к�нге артуда. Соны� бір  ай�а�ы,  спортшылар әр де�-
гейдегі жарыстарда жо�ары дәрежеге жетуде. Облыс әкімі 
Ерма�анбет Б�лекпаев �аза�стан чемпионатыны� �ола 
ж�л дегері «Сарыар�а» командасын �абылдап, м=з айдынын-
да тамаша �нер к�рсетуімен �=тты�тады.

Биыл қарағандылық «Сары-
арқа» хоккей командасы Қазақ-
стан чемпионатының қола жүл-
дегері атанды.

– Еңбектеріңіз үшін, осы ме-
реке үшін, бізге берген жарқын 
ойындарыңыз үшін рақмет! Сіз-
дер біздің еліміздегі ең жақсы 
коман далардың бірі екендеріңізді 
тағы да дәлелдедіңіздер. Сіз-
дердің жеңістеріңіздің арқасында 
хоккейді Қарағанды ғана емес, 
аудандардағы ұлдар да ойнайды. 
Бұл – біздің жігіттер үшін ла-
йық ты үлгі. Сондай-ақ жаттық-
тырушылар штабының жұмы-
сын, осындай тату, ұйымшыл 
және жау ынгерлік қабі летті 
команда үшін басшылықты атап 
<т кім келеді. Жаңа жеңістер ті-
лей мін, – деді облыс әкімі Ерма-
ғанбет Б<лекпаев.

Былтыр команданың бас бап-
кері болып Қарағанды облы сы 
Абай қаласының тумасы Вла-
димир Князев тағайындалды. 
Танымал қорғаушы, жергілікті 
хоккей мектебінің тәрбиелену-
шісі, ол «Қазақмыс», «Барыс», 
«Ер тіс», «Сарыарқа», «Арыстан» 
және «Астана» сапында <нер 
к<рсеткен. Жаттықтырушы ре-
тінде «Алматы» және «Құлагер» 
жаттықтырушылар штабтарында 
жұмыс істеген.

– Команда басынан бастап 
жиналды. Қиын болды, бірақ 
жақсы ұжым жинай алдық. Айта 
кету керек, команда құрылған 
кезде оған қалыптасу үшін үш 
жыл беріледі. Осы маусымда 
Қазақ стан чемпионатына 11 ко-
манда қатысты. Біздің міндетіміз 
плей-оффқа кіру және бірінші 
раундтан <ту болды. Сәтін салып 
қола алдық. Үшінші орын үшін 
«Ақт<бе» командасымен ойна-
дық. 5-2 есебімен жеңдік. Айт-
пақшы, былтыр да «Сарыарқа» 
командасы ҚР чемпионатының 
қола жүлдегері атанды. �зірге 
кі діріп, содан кейін жаңа мау-
сымға дайындық басталады,  – 
дейді Владимир Князев. 

Қазір «Сарыарқа» ойыншы-
ларының орташа жасы – 25-26 
жас. Осы маусымда команда құ-
рамына Қарағанды хоккей мек-
тебінің 13 тәрбиеленушісі кірді. 

Бұл хоккей командасының 
жар тысына ж уығы. Соңғы 5 
жыл  да мұндай болған емес. Ви-
та  лий Божко мен Тимофей Си-
монов ұлттық құрамаға кіреді. 
Шабуылшы Никита Баженов 
«Сарыарқа» командасының құ-
рамында бірінші маусым <нер 
к<рсетті. Ол – Новокузнецктің 
ту масы. Ақт<бемен соңғы ойын-
да 28 жастағы хоккейші дубль 
жа сады.

– Жақсы маусым болды деп 
ойлаймын. «Ақт<бе» коман да-
сы мен жақсы жекпе-жек сериясы 
қалыптасты, онда біз қола медаль 
жеңіп алдық. Мен ойында гол 
со ғып үлгеруім тек се ріктес тер-
дің арқасында. Бар лық жігіт 
жақсы. Менің ойымша, біздің 
ара мызда ерекше бай ланыс пай-
да болды, сондықтан жақсы ой-
на дық. «Сарыарқада» қалу тура-
лы ұсыныс келіп түсті, мен шарт-
тарды қарастырамын, – деп б<-
лісті Никита Баженов.

Облыс әкімі спорттық ин-
фра  құрылымды жақсарту үшін 
не істеп жатқанын да айтты. 
Биыл «Қарағанды-Арена» мұз 
са  райының ғимараты мен жаб-
дық тарын ж<ндеуге қосым ша 
қаражат б<лінеді. Темір таудағы 
мұз сарайын ж<ндеуге және қа-
жетті жабдықтарды са тып алуға 
да қаражат б<лу жос парлануда.

 «Сарыарқа» хоккей клубы-
ның тарихы 2006 жылдың 25 
шілдесінде басталды. Бүгінде 
бұл еліміз бен ТМД-ның табысты 
және титулды клубтарының бірі. 

Қазақстан мен Ресей ЖХЛ 
рекордсмені, «Братина» және 
Петров кубоктарының иегері. 
Хоккейшілердің қоржынында 
к<птеген жетістік пен рекорд бар.

Gдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

БІШКЕК КІЛЕМІНЕН 
5 ЖОЛДАМА БҰЙЫРДЫ

�ытайды� Шанхай �аласын да 
сада� атудан 0лем кубо гы ны� ал-
�аш �ы кезе�і басталды. Жарысты� 
бірін ші к�ні �аза� станды� әйелдер 
�=ра масы блоктік сайыста �ола ж�л-
 деге ие болды. 

Бұл – тарихи жүлде – �йелдер құ ра-
ма сының әлем кубогы кезең дерінде 
жеңіп алған алғашқы жүл десі. Бұған 

дейін садақ атудан біздің команда ку-
бок  тік сындарда мүлде медаль алмаған. 

Блоктық садақ ату кезеңінде спорт-
шы қыздарымыз – Адель Жек сен би нова, 
Айжан Сейдах метова, Виктория Лян, 
<нер к<рсетті. 1/4 фи налда Қазақ стан 
құ ра масы Токио Олимпиадасында чем-
пион атанған Оңтүстік Корея қыз дары-
нан басым түсті – 234:230. Ал 1/2 фи нал-
да біз дің әйелдер құрамасы Ита лияның 

спортшыларына қарсы жарыс ты, есеп – 
227:227 (28:29). Үшінші орын үшін та лас та 
қыздарымыз Эстония құра ма сы нан 
озып – 231:224, қола жүлдеге ие бол ды. 

Бұл дода 28 сәуірде мәресіне жетеді. 
�лем дік жарысқа Қазақ стан сапынан 16 
спортшы қатысып жа тыр. Классикалық 
са дақ ату ке зеңін де Париж Олимпиада-
сы  ның ли цензиясын жеңіп алған спорт-
 шы  ларымыз Ильфат Абдуллин, Дәулет-
келді Жаңбырбай және Александр Ере-
менко бақ сынайды.

Асыл ТҰМАР

ТАРИХИ ЖҮЛДЕ


